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PO NEKAJURNI ODLOŽITVI ZARADI NENADNE ZAMENJAVE ŠPANSKEGA ZUNANJEGA MINISTRA

V Madridu se je začelo pripravljalno zasedanje 
konference o varnosti in sodelovanju v Evropi
Novi španski minister Llorca izrazil upanje, da bo v 
bodoče mogoče govoriti o «madridskem duhu >
Sestanek delegacij nevtralnih in neuvrščenih držav

MADRID — Začel se je madridski sestanek. Zaenkrat samo for
malno, s pozdravom gostitelja in z žrebanjem vrstnega reda pred
sednikov zasedanja, vendar pa je tudi to zelo pomembno za vse ti- 
•te, ki res verjamejo v možnost krepitve varnosti in sodelovanja na 
»tari celini. Začetek vsake konference je težak, še zlasti če je tre
ba do zaželenih rezultatov preko
Visokih ovir. Tako je tudi tokrat.

Prve težave so nastale že vče- 
vaj, pa ne zaradi udeležencev kon
ference, ki so se točno ob napove
danem času zbrali v veliki kongres
ni palači v Madridu. Zaradi zame
njav v španski vladi so morali 
namreč začetek konference odložiti 
'-'■a nekaj ur. Predvidevali so, da 
bo zasedanje odprl zunanji mini
ster Marcelino Oreja in so časni
karjem že razdelili kopijo njego
vega govora; nenadoma pa je priš
la v konferenčno dvorano vest, da 
Oreja ni več zunanji minister in 
da ga je zamenjal Jose Pedro Pe- 
Vez Llorca.

Sestanek se je, po odložitvi, začel 
s polurno zamudo. Toliko časa je 
bilo namreč še potrebno za zapri
sego novih ministrov pred španskim 
kraljem Juanom Carlosom.

Pripravljalni sestanek je odprl 
delovni predsednik, španski diplo
mat Xavier Ruperez, ki na sreča
nju vodi špansko delegacijo. Takoj 
je predstavil novega španskega zu
nanjega ministra Llorco. Novi šet 
španske diplomacije je potem pre
bral govor, ki je bil z rpanjšimi 
Popravki pravzaprav govor, pri
pravljen za prejšnjega ministra 0- 
Vejo. Strankarski dogovori se pač 
he ozirajo veliko na mednarodna 
si 'Čanja v deželah, kjer potekajo.

Tako je minister Llorca v kraj
šem pozdravnem govoru opisal, 
kakšna čast je za Španijo organi
zacija tako pomembnega srečanju, 
kot je KVSE. Izrekel .je upanje, da 
madridski sestanek ne bo le po- 
tidil duha Helsinkov, ampak bo 
velo prinesel take rezultate, da bo 
vez leta mogoče govoriti celo o 
drhu Madrida.

Ko je Llorca končal svoj pozdrav
ni govor, ki je bil njegov prvi na- 
»top v mednarodni areni, je delov
ni predsednik Ruperez izžrebal de
legacijo, ki naj bi vodila naslednjo 
»ejo. Iz skrinjice je potegnil listek, 
na katerem je pisalo ZDA. Tako 
bo prvo sejo mednarodnega madrid- 
akega pripravljalnega sestanka vo
dil vodja ameriške delegacije Max 
Nampelman. Ob naključju, da je 
bila izbrana prav ameriška dele
gacija, se je marsikdo v kongres
nem centru nasmehnil, saj je žreb 
novinarje in diplomate ponovno 
»Pomnil na pomembno vlogo in še 
Zečjo odgovornost, ki jo imajo ve
jile za uspeh madridskega sre
dnja.

Vsi pa se zavedajo in to tudi 
Poudarjajo, da delegacije velesil ni
kakor niso edine, ko bodo dajale 
fon nekajtedenskim posvetovanjem 
v Madridu. Včeraj so se, na pri
mer sestali diplomati evropskih 
nevtralnih in neuvrščenih dežel, ki

so obravnavali proces KVSE. Ma
dridski tisk pripisuje tem državam 
znaten pomen, poudarja celo nji
hovo skupno strategijo za madrid
ski sestanek.

Med številnimi komentarji, ki jih 
je objavil včeraj svetovni tisk — 
v Madridu je prisotnih približno 1000 
novinarjev — naj omenimo komen
tar sovjetske agencije TASS, ki o- 
pozarja na «vsebino madridske kon
ference*, o kateri pravi, da zade
va izkijučno evropska vprašanja. 
Skratka, Sovjetska zveza že sedaj 
pravi, da ne bo pristala na razpra
vo o agresiji v Afganistanu, če
prav je povsem jasno, da bo to 
vprašanje prišlo na dan na novem
brskem zasedanju. Predsedniška miza ob začetku včerajšnjega zasedanja madridskega sestanka (Telefoto AP)

PRI ISKANJU NADOMESTILA ZA NAPOVEDANE ODPUSTE »ODVEČNIH* DELAVCEV

Zastoj v pogajanjih mod Fiatom in sindikati 
zaradi različnih stališč pri reševanju krize

Uprava turinskega obrata vztraja pri «travmatičnih» po
segih in izhaja izključno z ozkega gospodarskega vidika

TURIN — Pogajanja med Fia 
tom in sindikalnimi predstavniki 
kovinarjev so se včeraj končala 
brez bistvenih premikov. Danes bo
do torej nadaljevali z iskanjem smo
trne rešitve, kako bi odpuste de
lavcev nadomestili z drugimi meha
nizmi, a kot kaže bo to skrajno te
žavno, saj sogovornika izhajata iz 
različnih stališč. Sindikati obravna
vajo problem avtomobilske krize in 
posledic v Fiatu tako z gospodar
skega kot družbenega in politične
ga vidika, torej kot celoto, ki je ni 
mogoče deliti na posamezne kompo
nente, uprava turinskega avtomo
bilskega obrata pa skuša reševati 
problem izključno z ozkega gospo
darskega vidika.

Zadnji predlog Fiata sindikalnim 
predstavnikom je slednji: dopolnil
na blagajna za 24 tisoč delavcev 
v prihodnjih 18 mesecih. Polovico 
delavcev bi ponovno sprejeli v to
varno, od preostalih bi tisoč delav
cev zamenjalo uslužbence, ki bodo 
medtem šli v pokoj, 4 tisoč pa bi 
jih predčasno upokojili, tisoč naj bi 
si poiskalo novo zaposlitev vedno v 
sklopu Fiata. Preostane torej še 6 
tisoč delavcev, za katere si Fiat

ne more prevzeti bremena in pre 
dlaga, naj se zaposlijo v drugih 
piemontskih obratih.

Sindikat kovinarjev pa trdi, da 
so Fiatovi podatki ^pretirani in na
pihnjeni*, da se lahko reši problem 
neprodanih, avtomobilov brez »trav
matičnih* pobud. Sindikat predlaga 
rotacijo dopolnilne blagajne za več
je število delavcev, a samo za tri 
mesece v78 tisoč delavcev), zamr
znili bi »turn over» (nadomestitev 
upokojenih delavcev) kar bi oome- 
nilo 5 tisoč uslužbencev manj, isto 
število bi odpravili s predčasnimi 
upokojitvami, ostale delavce avto
mobilskega sektorja pa bi sprejeli 
drugi Fiatovi obrati.

Sindikalni predlog uprava odloč
no zavrača in trdi, da lahko pre
preči številne odpuste le s svojimi 
predlogi, ne pa z dopolnilno bla
gajno za krajše obdobje in za več
je število delavcev, saj bi to po
menilo zastoj tudi v proizvodnji 
tistih avtomobilov, po katerih je 
na tržišču precejšnje povpraševanje.

Uprava Fiata torej posredno pri
znava, da je 435 tisoč neprodanih 
avtomobilov posledica zgrešene tr-
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V AMSTERDAMU PONOVNO NEREDI

žiščne politike, v skladiščih so to
rej le avtomobili določenih tipov, 
povpraševanje po drugih pa obrat 
komaj zadosti. Fiatovo krizo so to
rej povzročile zgrešene izbire, ne 
pa zahteve delavcev in svetovna 
avtomobilska kriza. Napake uprave 
pa bi morali sedaj plačevati de
lavci, tega sindikalni predstavniki 
nočejo in predlagajo take rešitve, 
ob katerih bi bila vsem jasna na
paka Fiata, ki pa bi obenem omo
gočile delavcem neboleč izhod iz 
krize.

Kako bodo v nadaljevanju poga
janj premostili to zapreko je težko 
predvidevati. Fiat mora do prihod
njega leta zmanjšati svojo proiz
vodnjo za 20 odstotkov in to name
rava uresničiti, s tem da odpusti 
ali upokoji 12 tisoč delavcev. Kaj 
takega ni sprejemljivo samo za ko
vinarje, saj bi predstavljalo neva
ren precedens za ves italijanski 
delavski razred. Zgrešenih izbir ne 
smejo reševati delavci, temveč ti
sti, ki so jih zagrešili.

Medtem so se včeraj sestali z 
ministrom za proračun La Malfo 
predstavniki Confindustrie, da bi 
ocenili osnutek kratkoročnega na
črta gospodarskega razvoja. Indu
strija ugotavljajo, da se nahaja i- 
talijansko gospodarstvo pred hudo 
nevarnostjo gospodarske recesije, 
ki bo v kratkem sprožilo pomanjka
nje kreditov. Povpraševanje po ita
lijanskem blagu je že padlo na tu
jih tržiščih, če pa sedaj s finančni
mi prijemi povzročimo padec doma
čega povpraševanja, se znajdemo 
pred težko premostljivo recesijo z 
vsemi dolgoročnimi posledicami za 
vse italijansko gospodarstvo. Ugo
tovitev Confindustrie pomeni V gro
bem, da obstaja upravičena nevar
nost izjalovitve vladnega kratkoroč
nega razvojnega načrta. S tega vi
dika so italijanski industrijci zah
tevali od La Malfe predvsem tako 
politiko, ki bo povečala investicije. 
Vladni predlog, da bi povečali raz
položljivi denar in s tem investici
je, z zmanjšanjem obrestne mere 
in potreb javne uprave glede na no
tranjo proizvodnjo, je za Confindu- 
strio pomanjkljiv in nezadosten. In
dustrijci zahtevajo nadaljnja po
jasnila. Radi bi vedeli, kakšen bo 
celotni znesek novih investicij, ki 
jih bo omogočila »pocenitev denar
ja*. Obenem Confindustria izraža 
precejšnjo zaskrbljenost ob možno
sti, da bi zmanjšanje diskontne me-

V ponedeljek ponoči je prišlo po amsterdamskih ulicah do najhujših spopadov v zadnjih dneh, ko večje 
»kupine mladih, ki ne uspejo dobiti stanovanja, zasedejo proste hišne zgradbe. Kot običajno jih je tu- 
di tokrat policija skušala s silo evakuirati, pri tem pa se je vnel pravi gverilski boj, pri katerem je 
»odelovalo več sto oseb (Telefoto AP)
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Kania o stikih med partijo in delavci
, VARŠAVA — Novi generalni se- 
kletar poljske enotne delavske 
»franke Stanislaw Kania se je v 
Janšku sestal s člani partijskega 
'Odstva in je nat0 spregovoril na 
Menumu, ki se ga je udeležilo 7(X) 
krajevnih političnih in gospodar
skih voditeljev. Govor, ki so ga v 
,»fjših odlomkih prenašali po polj; 
ki televiziji je bil skoraj v c®kjff 

Namenjen odnosom med obstoječi- 
>v* organizacijami in med delavci, 
v-ania je zahteval od partijskih vo- 
mteljev, naj se »približaj«» delav- 
Nem, in naj z njimi navežejo «tes- 
Nc'* stike, da se ponovno vzpostavi 
avtoriteta partije. Kania je pouda

ril, da je treba na tem področju o- 
praviti »ogromno politično delo*.

Novi tajnik poljske partije je tu
di dejal, da je treba «določiti vzro
ke krize*, ki jo preživlja Poljska 
in se je ugodno izrazil o možnosti 
sklicanja izrednega kongresa, ven
dar pa ni spregovoril o datumu te
ga sklicanja. Kania se je končno 
zahvalil «bratskim državam in še 
zlasti Sovjetski zvezi* za pomoč, 
ki so jo nudili Poljski za premosti
tev gospodarske krize. Kania je na
to odpotoval v Katovvice.

Včeraj je bilo tudi sovjetsko 
javno mnenje obveščeno o zadnjih 
dogajanjih na Poljskem. Agencija

TASS je prvič pisala o «množičnem 
valu stavk*, ki da jih niso povzro
čile samo »protirevolucionarne ak
cije antisocialističnih elementov*, 
ampak tudi vrsta napak od strani 
varšavskega vladnega in partij
skega vodstva. Tudi tokrat pa se 
besedilo sklicuje na pisanje tujih 
listov, oziroma na pisanje varšav
skega dnevnika Trybuna Ludu.

V Bruslju pa medtem izvedenci 
izvršne komisije EGS preučujejo 
gospodarske okoliščine, ki vplivajo 
na razvoj odnosov med Poljsko in 
državami EGS. Nekateri izvedenci 
so mnenja, da gospodarska kriza na 
Poljskem terja nujnost novih kredi

tiranj od strani držav deveterice, 
oziroma priznanju posebnih olajšav 
za povračilo najetih dolgov. Polj; 
ska je med vzhodnimi evropskimi 
državami za Sovjetsko zvezo najpo
membnejši trgovski partner EGS. 
V letu 1979 je Poljska uvozila iz 
držav deveterice za 3.520 milijonov 
dolarjev blaga, izvozila pa za 
3,470 milijonov dolarjev.

Izvedenci EGS še niso točno ugo
tovili, kolikšen del celotnih posojil, 
ki jih je najela Poljska, gre v bre
me držav «deveterice». Vsekakor 
pa je po njihovem mnenju stanje 
poljskega gospodarstva izredno tež
ko, če ne celo kritično.

re povzročilo beg kapitalov v tu
jino. Italijanske industrijce pa naj
bolj žuli problem delavske mobil
nosti (pretakanje delovne sile iz 
enega obrata v drugega) In zato 
zahtevajo čimprejšnjo odobritev za
kona o tem problemu. V glavnem 
pa se Confindustria strinja z vlad
nim kratkoročnim razvojnim načr
tom. Seveda obstajajo še vedno pre
cejšnje razlike, ki pa jih bodo sku
šali razjasniti in odpraviti na pri
hodnjih srečanjih. Precejšnje po
misleke imajo tudi o distribucijskih 
problemih, saj je sedanja distribu
cijska mreža le sredstvo, ki povzro
ča inflacijo.

Avstrijske oblasti 
s« zanimajo za Rcdcrja

DUNAJ — Med uradnim obiskom 
italijanskega zunanjega ministra Co- 
lomba sta se tako avstrijski zuna
nji minister Pahr kot predsednik 
republike Kirchschlager pogovarjala 
z njim tudi o nedavnem sklepu vo
jaškega sodišča iz Barija, da izpu
sti na svobodo zloglasnega esesov- 
skega majorja Walterja Rederja.

PO VČERAJŠNJEM SKLEPU KASACIJSKEGA SODIŠČA

Preiskavo o umoru sodniku Amutu 
bodo nuduljevuli bolonjski sodniki

Sodišče je baje piri svojem sklepu upoštevalo najno
vejši razvoj preiskave v zvezi z bolonjskim pokolom

BOLOGNA — Preiskavo o umo
ru Maria Amata bodo prevzeli bo
lonjski sodniki. To je včeraj odlo
čilo kasacijsko sodišče na podlagi 
člena 60 kazenskega postopnika, ki 
pravi, da preiskavo o katerem ko
li ubitem sodniku, ki je izvrševal 
svoje služnosti v določenem sodnij- 
skem okraju, ne more voditi tisto 
okrožje, temveč ga mora kasacij
sko sodišče poveriti nekemu druge
mu okraju. Prvič se je namreč zgo
dilo, da se kasacijsko sodišče ni 
držalo dosedanje prakse in poveri
lo preiskavo kakemu »višjemu* in 
bolj pomembnemu sodnijskemu o- 
kraju, kot je bolonjski. Kaže, da je 
sodišče upoštevalo pri svojem sklepu 
najnovejši razvoj preiskave, ki jo 
vodijo preiskovalni sodniki v zve
zi s pokolom na bolonjski želez
niški postaji. Že po prvih konkret
nih izsledkih, ki so prišli na dan 
po 2. avgustu so bolonjski pokol 
povezali z raznimi dogodki nasilja 
in terorizma, ki so jih izvedli pri
padniki skrajno desničarskih orga
nizacij v Rimu in predvsem umora 
namestnika rimskega državnega 
pravdnika Amata, ki so ga pripad
niki NAR s streli pokončali 23. ju
nija.

Že danes bodo baje izročili ves 
material, ki ga je zbral namestnik 
državnega pravdnika Michele Guar- 
data, bolonjskim sodnikom. Delo 
bolonjskih sodnikov ne bo lahko, 
saj sta se v preteklih dneh preveč
krat nevarno križali preiskava o 
bolonjskem pokolu in preiskava o 
umoru Amata. Naj omenimo le le
tak, ki so ga izdali pripadniki NAR 
in ki pravi, da je Amato «spoznal 
preveč njihovih kameratov*. Večji 
del teh «kameratov» pa že čepi v 
raznih zaporih Emilije - Romagne 
in čaka, da jih zaslišijo preiskoval
ni sodniki. Ni izključeno, da se med 
temi dobi tudi stvarni zločinec rim
skega sodnika.

Cez dva tedna zapade rok, ko se 
konča prvi krog zasliševanj 29 o- 
sumljoncev, za katere je, državno 
pravdhfštvo izdalo zaporne naloge 
v zvezi s prevratniškim delovanjem 
v desničarskih organizacijah.

Preiskovalni sodnik Riccardo Ros
si je včeraj na bolonjskem sodišču 
za mladoletnike že četrtič zaslišal 
Luca De Orazija. Prisotna sta bila 
De Orazijeva zagovornika Marcan- 
toni Bezicheri in Franco Alberini. 
Od mladega neofašista je preisko
valni sodnik zahteval pojasnila gle
de ropa, ki ga je baje izvedel v 
Rimu in glede delovanja v oboro
ženi tolpi. Kaže. da ga sodniki su
mijo umora agenta javne varnosti 
Evangeliste, ki je podlegel strelom 
pred rimskim licejem »Giulio Ce- 
sare*. Vse obtožbe je De Orazi od 
ločno zanikal. Kot je potrdil sam 
Bezicheri, preiskovalni sodniki sploh 
niso omenili pokola na železniški 
postaji,

Luigi Persico pa je v zaporu v 
Forliju prav tako v prisotnosti za
govornikov zaslišal prof. Aldo Se- 
merarija, kasneje pa se je napotil 
v Ferraro, kjer so priprti Marco 
Affatigato. Marcello Jannilli in Ro

berto Femia. V Ferraro sta prispe
la tudi sodnika Riccardo Rossi in 
Claudio Nunziata.

Pekoča zadeva »bega novic* še 
dalje otežkoča potek same preiska
ve. Vse tiste novice, ki so jih 
časopisi objavili in s tem kršili 
»sodnijsko tajnost*, samo povzroča
jo zmešnjavo in vodijo preiskavo 
v napačno smer. »To je zločin, ki 
ga je treba nemudoma pregnati*, 
pravijo preiskovalci. »Zavedati se 
moramo, da tudi priporniki preje
majo časopise*, je povedal dr. Per
sico. »In take izkrivljene novice 
nam preiskovalcem gotovo ne kori
stijo. temveč nam le otežkočajo de
lo, Poleg redne preiskave, ki je že 
itak težavna, moramo še stalno be
gati za novicami, se zagovarjati in 
demantirati tisto, kar objavljajo i- 
talijanski časopisi.*

RIM — V krogih socialističnega 
tajništva poudarjajo, da bo central
ni komite PSI najbrž še pred kon
cem tega meseca sklenil sklicati 
kongres stranke za konec novem

bra ali v začetku decembra. V taj
ništvu tudi zanikajo, da bi kongres 
utegnili odložiti na začetek prihod
njega leta. Pred centralnim komi
tejem se bo sestalo vodstvo stran
ke. ki bo moralo odločati, kako be 
kongres potekal.

PARIZ — Libijska tiskovna agen
cija sporoča, da je sirski predsed- 
nik Asad, ki je trenutno na obisku 
v Libiji imel daljši pogovor z libij
skim voditeljem polkovnikom Geda- 
fijem. Pogovori se bodo nadaljevali 
še danes.

KAIRO — Izraelski zunanji mini
ster Shamir je prispel na krajši o- 
bisk v Egipt. Ob svojem prihodu 
je izrazil upanje, da bodo njegovi 
pogovori s predsednikom Sadatom 
prispevali k utrditvi odnosov med 
obema državama. Dvostranski od
nosi med državama bodo osrednja 
tema pogovorov, kar je potrdil tu
di egiptovski sekretar za zunanje. 
zadeve Butros Gali.

«Bratstvo po orožju 80»

Južno od Berlina so v polnem teku ma^ev’ »’ ■
na katerih sodeluje 40.000 vojakov iz šestih držav sedemčlanskega 
Varšavskega pakta, Romunija je namigu „ ,e ntnuj a
častnikov, ne pa svojih enot. Vojaški manevri Varšavskega pakta 
soupadajo s podobnimi vojaškimi vajami NATO pakta v Zvezni re
publiki Nemčiji. Države vzhodnega bloka hočejo z njimi, dokazati, 
svojo udarno moč in prikazati bratstvo med vojaki zavezniških 
enot (Telefoto AP)
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NA PRIZIVNEM PROCESU OB PRISOTNOSTI ČASNIKARJA 1SMANA

Nova verzija kvestorja Russomanna 
o zapisnikih Pecijevega zasliševanja
RIM — Na včerajšnji razpravi 

drugostopenjskega procesa proti čas
nikarju Fabiu Lsmanu in podna- 
čelniku tajne službe Sisde Russo- 
mannu je prišlo do nepričakovane
ga razpleta. Russomanno je namreč 
iz zapora poslal sodnikom zajeten 
dokument, v katerem popolnoma 
spreminja svoje dosedanje trditve 
in priznava, da so prav iz njego
vega urada prišle v javnost kopije 
zapisnikov pričevanja »skesanega* 
brigadista Patrizla Pecija, ki jih 
je Isman v dnevniku Messaggero 
objavil.

V 11 tipkanih straneh visoki funk
cionar tajne službe razlaga, da je 
mislil dati v objavo le nekatere o- 
dlomke Pecijevega zasliševanja, da 
bi s tem prepričal skupino kakih 
20 - 30 teroristov, ki so delovali v 
Rimu, da se predajo oblastem. Po
udarja tudi, da je ilo pred štirimi 
meseci obdobje »skesanih teroristov* 
(med katerimi Fioroni), množičnih 
aretacij domnevnih prevratnikov, 
težkih udarcev torinskemu in ge
novskemu vodu RB. Navdihnila pa 
naj bi ga tudi primer «vdaje* i- 
deološkega voditelja nemške RAF 
Mahlerja in Hansa Kleina, desne 
roke znanega terorista «Carlosa*. 
Oba sta nato preko časopisja pozva
la preostale teroriste, naj prene
hajo z oboroženim bojem.

Russomanno nadalje trdi, da je 
izbral za svojo operacijo, za ka
tero se je odločil popolnoma sam, 
prav dnevnik Messaggero, ker je v 
Rimu zelo razširjen, časnikarja Is-

Časnikar Fabio Isman med včerajšnjo sodno razpravo

je ukvarjal s pi- 
itih. Ker je funk-

mana pa, ker se 
sanjem o teroristi 
cionar moral na daljše bivanje v 
tujino, je zato o svojem načrtu go
voril v grobih obrisih s svojim so
delavcem in mu dejansko predal 
zadevo. Tu pa je nastala napaka, 
ki je po Russomannu nerazumljiva. 
Sodelavec je namreč poklical čas
nikarja in mu izročil' neselekcio- 
nirane zapisnike, ki jih je Messag
gero seveda objavil. Imena tega 
funkcionarja pa nista hotela pove
dati niti Isman niti Russomanno.

Prvič odkar so ga aretirali je 
včeraj osebno spregovoril na raz
pravi tudi obtoženi časnikar, ki 
jp v glavnem potrdil Russomanno- 
vo pričevanje, dodal pa je, da se 
je za objavo odločil skupaj z od
govornim urednikom z obvezo, da 
ne bodo razmnožili informacij, ki 
bi škodile poteku preiskave.

Včerajšnji razplet vzbuja seveda 
veliko vprašanj, ki gredo od proble
ma delovanja tajnp službe, ko je 
preiskava še v teku, do kršenja 
svobode tiska, ki so jo izvajali pr-

(Telefoto AP)
vostopenjski sodniki z Ismanoee 
obsodbo.

Vsiljuje se namreč misel, da je 
sodstvo ukrepalo na tak način, da 
bi za nekaj časa — dokler mu je 
pač to koristilo — zajezilo globlje 
proučevanje razprave s strani ča*- 
nikarjev. Ob tem pa je zadev* 
precejšnjega političnega pomena, 
saj vodi objava Pecijevih zasliše
vanj k sledi Donat - Cattinoveg* 
sina se pravi k dogajanju, Id je 
močno zamajalo tudi Cossigov pe
li tični ugled.
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TOČNO TRI MESECE PO UPRAVNIH VOLITVAH

Na pokrajini so izvolili novo demokratično upravo 
ki je odraz sporazuma med strankami ustavnega loka

Kljub zadržanju desnice KD je skupščina izvolila štiribarvni 
odbor KD, PSI, SSk in PSDI, ki ga bo KPI podpirala od zunaj

Predsednik pokrajine 
Gianfranco Carbone

Točno tri mesece po upravnih vo
litvah je tržaška pokrajina dobila 
novo upravo. Na osnovi sporazuma 
med strankami ustavnega loka je 
bil sinoči izvoljen 4-barvni odbor 
KD. PSI. SSk in PSDI. ki bo uži
val zunanjo podporo komunistov. 
Kljub temu, da taka večina razpo
laga s 17 glasovi (od skupno 30) 
pa je bila njegova izvolitev v dvo
mu do zadnjega trenutka zaradi za 
držanja desnice KD. ki je nroti vsa
ki obliki sodelovanja s komunisti 
in se zavzema za sporazum z Li- 
»to na Trst.

Na sinočnji seji je bila za izvo
litev šestih efektivnih odbornikov 
potrebna le relativna večina gla 
sov; seje se ni udeležil eden od 
treh «disidentov» KD in sicer Pao
lo Fusaroli, ki je bil junija izvo
ljen kot neodvisni kandidat na li
sti KD. Na sporedu je bila le ba 
lotaža med kandidati, ki so na po
nedeljkovi seji .prejeli največ gla
sov. Pokrajinski svet je torej mo
ral izbrati med odborniki, ki jih je 
predlagala nova koalicija in onimi, 
ki jih je predlagala lista. S 14 gla
sovi (ostala dva disidenta KD sta 
namreč oddala beli glasovnici) so 
bili tako izvoljeni; Mario Martini 
(PSDI), Zorko Harej (SSk). Dario 
Locchi, Paolo Sbisa. Salvatore Can- 
none in Claudio Bran (vsi KD)^

Ko je predsednik Carbone prešel 
na drugo točko dnevnega reda. ki 
je predvidevala izvolitev dveh od 
bornikov suplentov, sta oba sveto
valca desničarskih struj KD. doro- 
tejec Cernitz in fanfanijevec Penta, 
zapustila sejno dvorano, v kateri 
je tako ostalo 27 svetovalcev. Po 
zakonu je za izvolitev dveh odbor
nikov suplentov. pri prvih dveh gla
sovanjih. potrebna absolutna veči
na glasov, v kolikor pa bi je ne 
dosegla, bi morali glasovanje odlo

žiti na prihodnjo sejo. S tem. da je stavilo v dvom izvolitev novega od
bilo prisotnih le 27 svetovalcev, je 
absolutna večina padla s IG na 14 
glasov. Toliko sta jih pri prvem 
glasovanju prejela in bila tako iz
voljena oba krščanskodemokratska 
(disidenta* Lucio Cernitz in Carlo 
Penta. Svetovalci liste, katerim sta 
se pridružila še oba neofašista. so 
kakor že pri glasovanju efektivnih 
odbornikov, glasovali za svoja pred
stavnika. ki sta zbrala 13 glasov.

Pokrajina ima tako. novo upravo, 
ki je odraz sporazuma med stran
kami ustavnega loka. Postala pa 
bo pravnomočna, ko bo deželni nad
zorni odbor potrdil njeno izvolitev, 
kar se bo predvidoma zgodilo čez 
kakih dvajset dni. Medtem ostaja 
na svojem mestu še prejšnji odbor, 
ki je bil odraz koalicije med KPI. 
PSI. SSk in PSDI. Pokrajinski svet 
se bo ponovno sestal v sredo, 17. 
septembra, ob 18.30. Seja bo posve
čena programskim izjavam pred
sednika Carboneja in razpravi o 
tem dokumentu, poleg tega bodo še 
imenovali člana dveh stalnih ko
misij.

Kljub temu. da je zadržanje des
nice KD otežkočilo in skoraj po-

bora, ki poleg vsega v sedanjih 
pogojih lahko računa le na 14 gla
sov. je treba podčrtati pozitivno 
dejstvo, ki ga predstavlja spora
zum med vsemi strankami ustavne
ga loka, ki so ga tako postavile kot 
alternativa Listi za Trst in njene
mu načinu upravljanja. Dolga po
gajanja so torej privedla do nove 
oblike politike demokratične soli
darnosti, ki je najbolj primerna za 
reševanje številnih družbeno - poli- 
ličnih problemov, ki označujejo 
krajevno stvarnost.

Sporazum so stranke dosegle iz
hajajoč iz ugotovitve, da izredno 
stanje, v katerem se nahaja mesto, 
potrebuje čim širši dogovor in sku
pen napor vseh demokratičnih strank 
ustavnega loka za dosego resnične 
opravljivosti v krajevnih ustanovah, 
ki je manjšinski odbori ne bi mogli 
zagotoviti. Vseh pet strank se j j 
tudi strinjalo, da volivci zahtevajo 
od vseh političnih sil revizijo do
sedanjih programov in drugačno ob
našanje pri reševanju vsakdanjih 
problemov.

Že v včerajšnji številki smo med 
drugim poudaril, da je predsednik

Novoizvoljeni pokrajinski odbor: zgoraj (od leve proti desni) Mario 
Martini (PSDI), Zorko Harej (SSk), Salvatore Cannone, Paolo Sbi
sa- spodaj Claudio Bran, Dario Locchi, Carlo Penta in Lucio Cernitz

(v*i KD) j1(„.............

Carbone potrdil potrebo — s kate
ro je sicer soglašalo vseh pet strank 

po zakonski zaščiti slovenske 
narodnostne skupnosti in se obve
zal, da bo pokrajinska uprava po
segla pri vladi za odobritev zaščit
nega zakona še pred koncem leta. 
Med glavnimi obvezami, ki so jih 
stranke sprejele v skupnem doku
mentu, ki ga je podpisalo vseh pet 
pokrajinskih sekretarjev, je bila tu
di potreba po okrepitvi sodelova
nja med Italijo in vsemi obmejnimi 
deželami. Soglašale so tudi, da je 
treba še utrditi vrednote antifašiz
ma in demokracije in z vsem pre
bivalstvom odpreti novo fazo jas
nega in konstruktivnega dialoga.

Nova večina, v kateri bodo vse 
politične sile, ki jo sestavljajo, o- 
hranile svojo identiteto in lastne 
značilnosti, predstavlja alternativo 
nezadovoljivemu upravljanju občine, 
ki jo vodi Lista za Trst, saj ni 
zmožna ščititi interese mesta v de
želni in vsedržavni stvarnosti. 
Stranke so se tudi obvezale, da bo
do tudi o političnih in upravnih pro
blemih, ki zadevajo občino, iskale 
skupna stališča, istočasno so še po
udarile, da je sporazum le ekspe
rimentalnega značaja in ga bodo 
preverile že ob predstavitvi prora
čunov na občini in pokrajini. V ko
likor bi se ena od strank opovedala 
sporazumu, bo moral odbor odsto
piti; vloga vseh petih strank bo 
seveda enaka, svetovalska skupina 
KPI pa bo koordinirala in predse
dovala delu dveh stalnih in ostalih 
posebnih komisij Pet strank ustav
nega loka se je tudi dogovorilo za 
periodične sestanke med političnimi 
sekretarji, ki bodo sproti proučevali 
politični položaj in možnost enotnih 
nastopov o vseh velikih problemih, 
o katerih bodo morali odločati mest
ni izvoljeni sveti.

Take misli je bilo mogoče izlu
ščiti tudi iz posegov svetovalcev no
ve večine v dolgi razpravi med po
nedeljkovo sejo. Jasno je, da so bili 
njihovi pogledi o tem vprašanju dia
metralno nasprotni posegom sveto
valcev Liste za Trst, ki si je za 
glavni tarči svojih žolčnih napadov 
izbrala predvsem KD in KPI, pri 
čemer pa ni pozabila tudi na manj
še laične in socialistične sile. (as)

Spomenik v Gabrovcu 
zopet oskrunjen

V prejšnjih dneh so običajni ne
znanci oskrunili spomenik padlim 
partizanom v Gabrovcu: podpisa si
cer tokrat niso pustili, temveč so 
odnesli dve kamniti vazi. Ta podla 
dejanja se ponavljajo kljub velikim 
ljudskim odgovorom, manifestaci
jam, kakršna je bila na primer v 
nedeljo v Bazovici. Ker so povsem 
osamljeni opravljajo svojo dejav
nost v nočnih urah in ostajajo na 
žalost »neznani*. Zgoniška občinska 
uprava je tudi tokrat ponovno po
zvala pristojne varnostne organe, da 
bi izsledili krivce in da bi še po
sebno v teh dneh, ko se zaključujejo 
dela na spomeniku padlim v Sama 
torci, katerega otvoritev bo v nede
ljo. poostrili varnostne ukrepe po 
kraških vaseh. B.S.

GOSTOVANJE ZBORA IZ MARTOREILA

Prisrčno srečanje s Katalonci 
v Prosvetnem domu na Opčinah

V soboto in nedeljo 
na Kolonkoveu 
praznik solate

PD Kolonkovec, Ženjan 46, pri
reja tudi letos praznik solate.
Trajal bo dva dni, in sicer v so
boto, 13. in nedeljo, 14. septembra.

V soboto ob 16.30 bo tekmo
vanje v sajenju solate, in sicer pri 
Karišu v Ul. Gravisi 18.

V nedeljo pa bo med drugim raz
stava solate z nagrajevanjem naj
lepše. Solato bo ocenjevala strokov
na komisija, poleg tega pa bo po
deljena tudi nagrada občinstva.

Kdor želi razstaviti solato, naj jo 
prinese (1 zaboj) v društvene pro
store v nedeljo od 14. do 16. ure.

DO 20. SEPTEMBRA MOŽNOST VPISA

Tečaji 150 ur odpirajo marsikomu 
širše možnosti uveljavljanja v službi

Pozitiven obračun lanskoletnih tečajev - Poziv Sindikata slovenske 
šole vsem interesentom, naj se prijavijo za tečaj v čimvečjem številu

• Tržaška občina sporoča, da bo
do zaradi večje varnosti v prome
tu namestili na križišču ceste, ki 
pel je, od Trga Carlo Alberto v Ul. 
Tagliapielra oziroma Ul. 'logcnj ta
blo z znakoth za obvezno* ustavlja-
nKisw-......

Vpis na slovenski tečaj «150 ur* 
za dosego nižje srednje šole je 
lahko koristna odločitev za vsako
gar, ki ni končal predvidene obvez
ne šole. Tečaj nudi v prvi vrsti 
možnosti za boljšo kvalifikacijo 
na delovnem mestu, dobrodošel pa 
je vsakomur, ki bi rad razširil svo
jo razglednost in to na najrazlič
nejših področjih sodobnega znanja.

Tečaj za dosego diplome nižje 
srednje šole bo letos že drugič v 
slovenščini in sicer na podlagi lan
skih pozitivnih izkušenj. Kot je 
znano so bili lani nA.ffflKm,števila 
vpisanih, ustanovljeni 4. tečaji na 
Opčinah, v Nabrežini, v Dolini ter 
v mestu samem, pri Sv,. Jakobu.
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V OKVIRU PRIJATELJSKIH ODNOSOV

Predsednik IS SR Slovenije 
Zemljarič obišče našo deželo
Jutri te bo sestal s predsednikom deželnega odbora Comellijem

V okviru prijateljskih stikov in 
vse tesnejšega sodelovanja med de
želo Furlanijo - Julijsko krajino in 
SR Slovenijo bo jutri obiskal te 
kraje novi predsednik izvršnega 
sveta SR Slovenije Janez Zemljarič. 
To bo njegov prvi uradni obisk v 
naši deželi. Obisk je delovnega zna
čaja in potrjuje, da se prijateljski 
stiki med obema deželama utrjuje
jo, Zemljarič se bo sestal s pred
sednikom deželnega odbora Comel
lijem v Villi Chiozzi. Srečanje bo 
priložnost, da si predsednika iz 
menjata mnenja o raznih vpraša
njih, ki zadevajo nadaljnje odnose 
med obema deželama ter proučita 
sedanjo fazo razvoja medsebojnega 
sodelovanja na raznih področjih.

Ob pripravah na to srečanje, ki 
je prav gotovo velikega pomena tu 
di za nadaljnji razvoj odnosov med 
prebivalci naše dežele in sosednje 
republike, se je dežetei odbornik 
Sergio Coloni sestal včeraj na od 
borništvu za načrtovanje in prora
čun z Jernejem Janom, ki .je od 
govoren za mednarodne odnose pri 
izvršnem svetu SR Slovenije. .

Gostinci sklenili znižati 
cene alkoholnih pijač

Gostinska sekcija Slovenskega de 
želnega gospodarskega združenja v 
Trstu sporoča članom, da je spora

zumno z italijansko zvezo gostin
cev — KIPE sklenila, da se vsled 
znižanja davka na proizvodnjo alko 
bolnih pijač z novim vladnim dekre
tom, zniža tudi cena teh pijač v pro 
daji.

Znižajo se tako cene vseh tistih 
pijač, ki so jih gostinci povišali juli
ja letos, zaradi poviška davka na 
proizvodnjo (UTIF).

Od ponedeljka so tako v go
stinskih obratih v Trstu cenejši 
alkoholni aperitivi, domači grenki, 
likerji, brandi.ji in vse vrste žganja 
za 50 lir kozarček, ter konjaki in 
viskiji iz uvoza za 100 lir kozarec.

Gostinci želijo s tem ukrepom biti 
dosledni principu, da ne višajo cen 
brez utemeljenih vzrokov in da se 
prilagodijo rade volje novim okoli
ščinam .kakor je to mogoče, z zni- 
žan em prodajnih cen.

SDGZ vabi svoje člane, da dvigne
jo v uradih v Ul. Cicprcne nove pri
lagojene cenike.

Zaradi prevelike hitrosti
padel z motorjem
V spektakularnem padcu z motor

jem honda se je v Drevoredu sv. 
Andreja ponesrečil 19-letni Bartolo- 
meo Murru, medtem ko je bil nje
gov sopotnik, 2B-letni Placido Iovi- 
no nepoškodovan. Murru je zara
di prevelike hitrosti izgubil nadzor
stvo nad motorjem in se- je. potem 
ko je prišel čez živo mejo, prevr
nil. Prognoza okrevanja je 15 dni.

TRŽAŠKA OBČINA SE NI PODPISALA SPORAZUMA I USTANOVO EZIT

Kdaj odprejo otroške jasli pri Domju?
Sindikati zahtevajo, naj o zadevi čimprej razpravljajo v občinskem svetu

Pokrajinsko tajništvo enotne sin
dikalne zveze (CGIL-CISL-UIL) je 
naslovilo tržaškemu županu Ceco- 
viniju ter načelnikom svetovalskih 
skupin zahtevo, naj občinski svet 
nemudoma vzame v pretres žgoče 
vprašanje otroških jasli v tako ime
novanem socialnem centru pri Do
mju. Deloma to pomembno središče 
za družbene storitve že obratuje, 
toda morala di že davno steči tudi 
vzgojiteljska dejavnost, a še ni, 
ker tržaška občinska uprava ni 
podpisala zadevnega sporazuma z 
vodstvom ustanove za industrijsko 
cono (EZIT).

Center so uradno odprli 29 marca 
letos, ldelonarji so torej imeli na 
voljo dovolj časa, da podpišejo kon 
vencijo o upravljanju jasli, pa tega 
vseeno niso storili. Zakaj? Človek 
si ne more kaj, da bi ne podvomil 
v njihovo zavzetost za družbene pro
bleme. Nočemo tu izzvati neke ce
nene polemike, posredujemo le to, 
kar smo culi v sindikalnih krogih, 
pa tudi iz ust predstavnikov dolin
ske in miljske občine. To pa odra
ža zaskrbljenost, saj je novo šolsko 
leto pred durmi in vse kaže, da 
bodo učilnice otroških jasli pri Do
mju, v katerih je prostora za do
brih šestdeset malčkov, ostale še 
leto dni prazne. In to ob vsesplošni 
stiski, ki še zaostruje napetost v 
celovitem šolskem aparatu v trža
ški občini.

Zadnjega septembra lani smo v 
sestanku pod naslovom «V šolski 
politiki tržaške občinske uprave

PETDNIVNI SEMINAR NA PIDA SOŠKI FAKULTETI

Predavanja o vzgoji handikapiranih otrok
Občinske otroške vrtnarite se v velikem številu udeležujejo seminarja

V veliki dvorani pedagoške fa
kultete se je včeraj nadaljeval se
minar o probletnih in težavah han
dikapiranih otrok. Letošnji seminar 
obravnava predvsem vključevanje 
predšolskega otroka v družbo, pre
davatelji skušajo posredovati učne 
metode, katere naj bi potem s pri
dom uporabljale otroške vrtnarice 
v vrtcih. Dogaja se namreč, da 
vzgojiteljice največkrat ne vedo ka
ko postopati s problematičnimi ozi
roma handikapiranimi otroki. Prav 
zato je udeležba na seminarju več 
kot zadovoljiva, na predavanja pa 
prihajajo poleg občinskih otroških 
vrtnaric tudi vzgojiteljice državnih 
vrtcev, ki si tako nabirajo znanje 
Šn izkušnje za svoje konkretno delo,

pa čeprav se je pouk v večin1 vrt
cev že začel.

Letošnji seminar, ki ga organizi
rata tržaška občina in tržaška u- 
niverza, je tudi kakovostno zelo za
nimiv in na visoki ravni, saj pre
davajo poleg domačih, tržaških do
centov. tudi izvedene; iz Milana, 
in Turina, ob njih pa še strokovnja
ki, ki delajo v zdravstvenih usta
novah za otroke. Tako bodo dobili 
slušatelji jasno sliko o obravna
vani prohlematiki in upati je, da 
bo seminar dosegel svoj cilj. ki je 
sicer ta. da bi ne bil handikapi- 
rani otrok neka »posebnost*, breme 
družbe, ampak enakopravni član 
le-te, ki ima pravico do svojega 
prostora pod soncem, do igre in

dela v sodelovanju s svojimi vrst
niki.

Včeraj so bila na seminarju tri 
predavanja. Najprej je prof. Gior- 
gio Tampieri spregovoril o psiho
loških aspektih vzgoje handikapira- 
nega otroka v otroškem vrtcu, na
to pa je dr. Maila Pači obravna
vala značilnosti in probleme auti- 
Stičnega otroka. Delovni dan je 
sklenilo predavanje dr. Hemcnde o 
govornih motnjah s posebnim ozi
rom na diagnozo in terapijo. Danes 
bosta na vrsti dve predavanji (z 
začetkom ob 9. uri). Prof Enrico 
Ceppi bo govoril o vplivih vizivnih 
handikapov na razvoj osebnosti, 
prof. Claudio Desinan pa o ludo- 
terapiji

preštevilne pomanjkljivosti* nani
zali drugega za drugim nebroj ne
rešenih problemov; od prenatrpano
sti na šolah zaradi pomanjkanja u- 
čilnic do sistematičnega zamujanja 
pri določanju številčnega obsega 
vzgojiteljskih moči v otroških vrt
cih, kot tudi pri imenovanju suplenc. 
In tako naprej. K temu velja kaj
pada prišteti križev pot otroškega 
vrtca v Bazovici in hude težave z 
vrtci na Opčinah: obe vprašanji 
zadevata prvenstveno slovensko o- 
tročad. To pa je že poglavje zase.

Družbeno središče pri Domju 
(16.200 kvadratnih metrov, od tega 
4.270 na pokritem) je namenjeno 
dobrim 10,000 delavcem, ki so za
posleni v kakih dve sto industrij
skih in sorodnih obratih znotraj po
dročja EZIT. Zaenkrat redno deluje 
le delavska menza, ki premore nad 
tisoč kosil dnevr.o, v prihodnje pa 
na j bi v centru delovali poleg jasli 
tudi zdravstvena služba (rešilna po
staja, prva pomoč, higienska služ
ba) kot oddaljena enota pokrajin
skega zdravstvenega konzorcij, ter 
sindikalni patronati. Objekt pomeni 
veliko socialno pridobitev, stoji pa 
na izrazito dvojezičnem področju, 
kar nalaga upraviteljem seveda tu
di specifične dolžnosti. Na primer 
strogo in dosledno izvajanje dvoje
zičnosti, saj službuje tam naokoli 
v tovarnah in podjetjih na tisoče 
slovenskih delavk in delavcev.

Načelo dvojezičnosti je bilo, žal, 
prezrto že med samim odprtjem 
centra konec lanskega marca, (te
daj je edino škof Bellomi izrekel 
nekaj po naše) in se zato dolinski 
župan Švab iz protesta tudi ni u- 
deležil slavnostnega kosila. In ven
dar je Švab že poprej večkrat pred- 
očil ta problem vodstvu EZIT. Mo
rda pa ravno v tem grmu tiči za
jec, da se namreč tržaškim listar- 
jem nikamor ne mudi s podpisom 
sporazuma o upravljanju otroških 
jasli.

Na dlani je, da bodo vanje za
hajali tudi otroci slovenskih star
šev, da bodo torej potrebni sloven
ski napisi in ne samo to. Dolinska 
občinska uprava, ki bo skupaj z 
miljsko prispevala k vzdrževanju 
jasli z zneskom, ki bo ustrezen šte
vilčnemu razmerju otrok iz teh ob
čin v jaslih, je svoj čas upravičeno 
zahtevala, da se v jaslih namesti 
tudi slovensko vzgojiteljsko osebje, 
in to vsaj po en-- vzgojiteljica na 
vsako izmeno.

K čimprejšnjemu odprtju jasli sta 
pristojne oblasti tržaške občine že 
večkrat spodbudila kovinarski sin 
dikat pri Domju in krajevni ženski 
odbor; slednji jo dvakrat zaprosil 
za sestanek z odbornico Frausinovo. 
toda zaman. Od tod zahteva po
krajinskega sindikalnega tajništva.

da o zadevi razpravlja tržaški ob 
činski svet. Sindikati bi radi, da bi 
jasli namenili, kot je pač naravno, 
prvi vrsti otrokom krajevnega de
lavstva, toda tudi sar i so pri pri
stojnih oblasteh v Trstu naleteli na 
glu' a ušesa, (dg)

Z motorjem 
v avto

V Drevoredu D’Annunzio, pri hiš- 
številki 29, se je z motorjem 

honda 500 ponesreči 33-letni dela
vec Mario Paoluzzi iz Ul. De Jen- 
ner 18. Paoluzzi je izgubil nadzor
stvo nad motorjem, pri tem pa je 
trčil v avto fiat 500. Zadobil je po
škodbe, zaradi katerih sč bo zdra
vil 60 dni. Njegova sopotnica je bi
la nepoškodovana.

Odziv je bil precejšen, saj se je 
vpisalo okoli 110 tečajnikov, od teh 
pa jih je približno 70 redno obisko
valo pouk in spomladi tudi doseglo 
diplomo. Vsi obiskovalci so bili s 
tečajem izredno zadovoljni, pa če
prav sta bila njihova starost in so
cialni izvor precej različna. Mno 
ge matere ali gospodinje so sledi
le lekcijam z zanimanjem, da bi 
se odtrgale od vsakdanjih domačih 
problemov ter obogatile svojo raz
gledanost in stik s problemi našega 
časa. Pridobljeno znanje je bilo 
zelo koristno tudi,,,staršem, ki so 
lahko bolje sledili šolskemu živi je 
nju svojih otrok ter jim z nasveti 
pomagali pri učenju.

Starost lanskih tečajnikov se je 
gibala od sedemdesetega do šest
najstega leta, to sp pravi, da je uč
nim uram z zanimanjem sledilo 
tudi prpoejšnje število upokojen
cev, ki so tu našli priložnost, da so 
dali duška svojim zanimanjem, po
sebno pa, preživeli nekaj delovnih 
ur v družlpi prijateljev, ali sklepa
li nova poznanstva. Večina tečajni
kov je bila seveda iz delavskih 
vrst, iz vrst obrtnikov tpr bolniške
ga in šolskega osebja. Tem je bila 
diploma potrebna predvsem na de
lovnem mestu. Tisti, ki delajo in 
živijo v italijanskem okolju, pa so 
z zadovoljstvom ugotovili, da so ob 
tečaju obnovili znanje slovenščine. 
Tudi kar zadeva program je mogo
če govoriti le o pozitivnih izkuš
njah, saj so tečajniki s podporo sin
dikalnih organizacij in učnega o- 
sebja sami določili svoj delovni 
urnik ter sestavili učni načrt, ki 
;im je omogočal pobliže spoznava
nje najaktualnejših tem iz politič
nega kulturnega in socialnega živ
ljenja našega mesta in države. 
Lansko leto so obiskovalci posa
meznih tečajev stopili v stik z 
gledališkimi delavci ter se pobliže 
seznanili z njihovo dejavnostjo, o- 
biskali nekatere občinske sedeže a 
li se udeležili različnih poučnih iz
letov. Poleg običajnih predmetov, 
kot so matematika, zgodovina ali 
slovenščina so tako lahko spoznali

manjšinsko problematiko, pridoblje
no znanje pa so lahko povezovali 
s konkretnimi problemi domačega 
okolja.

Prof, Živka Marc nam je pove
dala, da so člani sindikata sloven
ske šole z rezultati lanskega tečaja 
«150 ur* zadovoljni. «Dobro bi bilo, 
če bi tudi letos delo steklo po lan 
skih smernicah. Vsi si želimo pred 
vsem tega, da bi bila tudi odziv 
In zanimanje za tečaje tolikšna, 
kot sta bila minulo jesen. Ako bi 
število vpisanih padlo, bi morali 
namreč, zme,nj?fiti število tečajev 
na tri ali celo na avd in to bi po
menilo tudi manjše število zaposle
nega učnega, in neučnega osgbjg. 
Važno je tudi, da se ohranijo slo
venski tečaji na vaseh in tisti, ki 
ie lani potekal v mestu in katerega 
je obiskovalo precejšnje število lju
di iz središča Trsta*.

Zvedeli smo uidi, da se sindi
kat slovenske šole bori za razširi
tev teh tečajev. Tečaje «150 ur* 
lahko obiskujejo le tisti, ki še hi
šo dovršili nižje srednje šole, k 
nam pa se je prijavilo veliko takih, 
ki so šolanje končali, vendar 
italijanskem jeziku in bi sedaj radi 
dosegli tudi slovensko diplomo. Ta
ka diploma je nujno potrebna pri 
nekaterih službah, na primer pri 
sprejemu v službo na slovensko 
šolo. Precej je tudi takih tečajni
kov, ki so lani že dokončali šola
nje. a bi radi letos svoje Znanje 
še dopolnili na dodatnih spccializa- 
cijskih tečajih. Naš sindikat misli 
sicer v prihodnjih letih take tečaje 
tudi ustanoviti, žal pa bodj slone
li zgolj na prostovoljnem delu, ker 
jih ministrski odlok ne predvideva*.

Tečaj «150 ur* je torej nadvSe po
zitivna pobuda, ki lahko marsiko
mu koristi tako v službi kot v vsak
danjem življenju. Važno je zato 
da se prosvetna društva in ostale 
organizacije čimbolj angažirajo in 
osveščajo ljudi o možnosti obisko
vanja teh tečaiev. ne glede na sta
rost. na družbeni položaj ali na 
poznavanje slovenskega jezika.
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KLJUB STAVKI OSEBJA NA VLAČILCIH

Sovjetska ladja ob pomorski postaji
V i Hi L. " Usa.

Okrog poldruge včeraj se je ob 
tako imenovanem severnem pomo
lu tržaške pomorske postaje usidra
la sovjetska potniška ladje «Ivan 
Franko*. Z nje se je izkrcalo ka
kih 1.200 potnikov, sicer italijanskih 
turistov. Ladja je bila prvotno na
menjena v Benetke, vendar ne bi 
mogla pripluti v tamkajšnjo luko 
brez pomoči vlačilcev, katerih o- 
sebje pa je, kot znano, predvčerajš
njim zopet prekrižalo roke. Stavka 
je bila dvodnevna ter se je zaklju

čila opolnoči. O vzrokih protesta 
smo že nadrobno poročali včeraj, 
zato naj dodamo le, da bo poju
trišnjem, 12. t.m., v Rimu sesta
nek med zastopniki sindikata, ki 
ščiti interese osebja na vlačilcih, ter 
predstavniki delodajalcev, to je vse
državnega združenja zasebnih la
djarjev Confitarma in združenja As- 
sorimorchiatori. Confitarma združu
je lastnike ladij na splošno, torej 
ne samo vlačilcev, Assorimorchia 
tori pa je zadruga lastnikov vlačil

cev. Sindikalisti se nadejajo, da bo 
‘to snidenje odločilnega pomena, da 
bodo namreč ladjarji sprejeli zah
teve stavkajočih. Mirovanje vlačil
cev ni povzročilo težav.

Sovjetska ladja je lahko pristala 
ob omenjenem pomolu tudi zato ker 
se ji je okrog 9.45 križarka «Caio 
Duilio* umaknila, in, to- brez vla
čilcev, k južnemu pomolu pomorske 
postaje. Drugje bi. «Ivan Franko* 
(na sliki) ne mogla pristati zaradi 
dokajšnjega ugreza.

Kot predsinoinjim na Goriškem, 
tako je sinoči na Opčinah ob nena
vadnem navdušenju in človeški to
plini med stiski rok, objemi it 
obljubami po ponovnem snidenja 
vzklilo novo prijateljstvo. Med nas 
je prišla skupina pevk in pevcev iz 
Katalonije in s svojim petjem vzpo
stavila tisti prijeten stik med ljud
mi, četudi jih ločujejo velike raz
dalje in četudi jih razlikuje dru
gačna govorica, ki ga samo pesem 
lahko vzpostavi. Toda v tej pesmi 
je bilo še nekaj več, prinesla je ti
ste občutke, ki jih lahko zaznajo 
le ljudje, ki imajo nekaj skupnega, 
ki jih tarejo podobni problemi. In 
publika m sinočnjem koncertu ka
talonskega pevskega zbora Ars No
va iz Martorella v Kataloniji ie 
zaznala v katalonski pesmi, pesmi 
neke narodnostne manjšine, še zla
sti pa v občutenem načinu izvaja
nja vse tiste narodnostne tegobe, 
upe in odločnost, ki so tako slični 
našim.

Naš človek je na sinočnjem pri
jetnem večeru v openskem prosvet
nem domu skratka spoznal delček 
neke oddaljene kulture, ki pa nam 
je v marsičem tako blizu. Spoznal 
jo je iz petja, iz razstave raznih 
dokumentov, časopisnih izrezkov in 
fotografij, ki so jo pripravili v dvo
rani ter iz neposrednega kontakta 
z gostujočimi pevkami in pevci. In 
tudi gostje iz Martorella so iz-tega 
kontakta spoznali delček naše manj
šine in njenih problemov.

V prvem delu sn predstavili vrsto 
umetnih pesmi, v drugem razne 
katalonske ljudske pesmi, zaključili 
pa so z narodno himno. Goste je na 
začetku pozdravil domači moški 
pevski zbor Tabor pod vodstvom 
Sveta Grgiča, s Prešernovo Zdravi
co, nekaj toplih pozdravnih besed 
pa je v slovenščini in španščini iz
rekel predstavnik openskega pro
svetnega društva Armando Škerla- 
vaj, ki je med drugim dejal, da jih 
pozdravlja kot pripadnike naroda, 
ki se mora kakor mi še vedno bo
riti v lastni domovini za uveljavitev 
svojega jezika in kulture. Ob za
ključku pa je katalonski zbor po
zdravil predstavnik Zveze sloven
skih 'kulturnih društev Ignacij Ota, 
ki je tudi naglasil sorodnost njiho- 
ve in naše narodnostne skupnosti, 
ki sla šli skozi hude izkušnje fa
šizma, pri uveljavljanju lastnih pra
vic. Izrazil je nato željo, da bi tu- 
<’i oni lahko pobliže spoznali našo 
pesem in našo kulturo ter jim iz' 
ročil nekaj plošč naših zborov, Pe' 
smarico naših skladateljev, brošu
ro o naših kulturnih društvih in 
knjigo o Slovencih v Italiji.

Predstavnik zbora se je v slo
venščini zahvalil za topel sprejeti 
ter prav tako izrazil željo po na- 
daljnih srečanjih v njihovi domo
vini. V spomin na sinočnji prijetni 
večer je izročil predstavniku Zvezo 
slovenskih kulturnih društev narod
no rumeno-rdečo zastavo.
_ Katalonski gostje so prišli v Trst 
že v dopoldanskih urah. Ogledali 
so si nekatere turistične zanimivo
sti našega mesta, preistavnilce zbo
ra pa je sprejel tudi predsednik 
tržaške pokrajine Carbone, ki Jf 
v nagovoru poudaril pomen takih 
kulturnih izmenjav še zlasti na no
sem področju, ki je narodnostno 
mešano in kjer je pravilno, da Prl' 
haja do srečanj s predstavniki dru
gih manjšin. Carbone je nato pred
stavnikom zbora izročil srebrno 
kolajno z grbom tržaške pokrajine 
v znak priznanja za uspešne nasto
pe v naši deželi.

Pevci iz Martorella so si ogledu- 
lj še Kulturni dom, nato pa so 
podali v Rižarno. Ogled taborišču 
smrti so doživljali občuteno kot 
malokatera skupina; fašizem so 
Icusili tudi sami in to še v nedav
ni zgodovini, do konca Francove 
diktature. Zato se njihova prisot- 
nost v Rižarni ni končala z ogle
dom, ampak z zavestjo, koliko fr' 
pljenja je bilo treba, da se je ,,a' 
ša dežela osvobodila obdobja črne
ga terorja. In to je prišlo do izra' 
za Se dvakrat; ob kratkem postan
ku pred spomenikom padlim zU 
svobodo v dolinski občini in 
postanku na bazoviški gmajni, kjer 
so se katalonski pevci zbrali °° 
obelisku z imeni bazoviških žrtev 
in globoko prizadeti razvili društve
ni prapor, ki so ga pustili Prea. 
spomenikom, v spomin in v taSl 
bazoviškim junakom.

Na sliki: predsednik in pevovodja 
katalonskega zbora (na sredi) * 
predstavnico ZSKD Nadjo Kriščak 
med razgovorom s predsednikom 
pokrajine Carbone Jem.
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Življenje v delovnih brigadah 
dragocena izkušnja za mlade
Alenka: «Navdušilo me je tovariško vzdušje, družba, način življenja, predvsem 

pa trdna volja mladih, da prispevajo svoj delež napredku domovine»
Tudi letos so počitnice že za na 

■Tni in marsikdo zaman vilia nos in 
misli, kako bi se vsaj za kak dan 
Še izognil delu ali'študiju. Seveda 
so ravna mladi tisti, ki najbolj ža
lujejo po toplih poletnih dneh, saj 
njim počitnice pomenijo čas, ko 
lahko potuješ, odkrivaš nqve kraje 
ter srečuješ ljudi, predvsem pa skle
paš prijateljstva, se spoznavaš z 
mladimi in z njimi vzpostavljaš nov, 
sproščen odnos.

Zanimiva izkušnja, ki lahko po
pestri poletje tistih, ki si želijo druž
be in odkritega . tovarištva, pa so 
gotovo delovne brigade v Sloveniji 
Sli v ostalih jugoslovanskih repu
blikah, katerih se je tudi letos, kot

je že v tradiciji, udeležila skupina 
fantov in deklet iz zamejstva.

«Mislim, da mladi iz zamejstva 
premalo pozn&mo brigadirsko živ
ljenje, da sploh premalokrat pomi
slimo, kako prijetne počitnice lahko 
preživiš v družbi sovrstnikov iz ma
tične domovine,* je povedala Alen
ka Jerič z Opčin, ki se je letos 
že drugič udeležila MDA in se skup
no z. novogoriško brigado Simon Gre
gorčič'podala v Tatre v Brkinih, 
kjer že več let poteka republiška 
delovna akcija.

«Za brigadirsko življenje sem se 
prvič navdušila lani, ko Sem bila 
skupno z ostalimi taborniki na o- 
bisku v MDA Posočje 79. Navdu

Kino
Ariston 21.30 «Kiss Phantons USA 

1979». Barvni film s skupino The 
Kiss.

Nazinnale 15.30—22.00 «Febbre ero- 
tica del piacere*. Barvni film. 
Strogo prepovedan mladini pod 
18, letom.

Eden 17.(KI—22.15 «Chi vi ve in quel- 
la časa-. Barvni film. Prepove
dan mladini pod H. letom.

Ritz 17.00—22.15 «Border erossing». 
Telly Savalas, Barvni film.

Excelsior 17.00 «La ripetente fa 
1’occhietto al preside*.

Grattacielo 16.30 «American Graf- 
fiti». Barvni film za vsakogar.

Fenice 17.00 «Saturn 3». K. Dou
glas. Barvni film.

Mignon 16 30—22.00 «11 prigioniero 
di Zenda*.

Filodrammatico 15.30—22.00 «Super- 
sex pornomania». Barvni film. 
Strogo prepovedan mladini pod 
18. letom.

Moderno 16 00 «Agente 007 missio- 
ne Goldfinger*. Sean Connery. 
Barvni film za vsakogar.

Aurora 17.15 «A qualcuno piace 
caldo* T Curtis in M Monroe.

Cristallo 17.00 «Tutto quello che a- 
vreste voluto sapere sul sesso, 
ma non avete mai osato chiede- 
re». W. AUen. Prepovedan mladi
ni pod 18 letom.

Vittorio Veneto l7.(K) «Pollice da 
scasso*. Peter Falk. Barvni film.

Capitol 17.00 «Un violento week 
end di terrore*. Barvni film. Pre
povedan mladim' pod 18. letom.

Andrej in Marica Rupel če 
stitata Eriki r: Bogdanu ob 
rojstvu male

NASTJE

Danes stopi v zasluženi pokoj 

ADA BEZENŠEK

Vse najboljše ji želijo kole
gi rojanske srednje šole F. 
Erjavec

Ob 25. obletnici poroke 

JULKE in ALOJZA VITEZA

jima želitu še mnogo srečnih 
in veselih let na skupni živ
ljenjski poti

sinova Boris in Milko

SLOVENSKO 
^STALNO, a 

GLEDALIŠČE 
V TRSTU

vabi k, zpisu v baletno in gle
dališko šolo za sezono 1980-81

BALETNA ŠOLA
V šolo sprejemajo dosedanje 

učenke *er kandidate in kan
didatke, starejše od 6 let.

GLEDALIŠKA ŠOLA
V šolo so vabljeni vsi dose

danji učenci in tisti kandida
ti in kandidatke, ki čutijo že
ljo; do odrskega ustvarjanja in 
vzgoje’ v obvladanju lepe slo
venske besede.

Vpisovanje v obe šoli in po 
drobne informacije ob delavni
kih, od 8. do 14. ure, do 20. 
septembra v upravi SSG, Ul. 
Petronio 4. tel. 734265.

Koncerti
Jutri, 11. septembra, ob 20.30 bo

v cerkvi srbske pravoslavne skup
nosti koncert zahodnonemškega zbo
ra iz Regensburga, ki ga vodi Cri- 
stoph Bohm. Izvajali bodo sklad
be Lasa, Scarlattija, Da Victorie, 
Palestrine, Hammershmidta, Schu
berta, Erucknerja in Mendelssohna- 
Bartholdija. Vstop prost.

Šolske vesti

šilo me je tovariško vzdušje, druž
ba, način življenja, predvsem pa 
trdna volja mladih, ki aktivno so
delujejo pri izgradnji vodovodov, 
cest, železnic in prispevajo na ta 
način svoj znatni delež pri napred
ku domovine.*

Alenka se je takoj vključila v 
brigadirsko življenje, čeprav je le
tos šla v Brkine popolnoma sama, 
si je kmalu pridobila širok krog 
prijateljev, vključila se je v njiho
ve dejavnosti in našla tudi v delu 
možnost za sprostitev.

«Med delom smo drug drugega 
spoznavali in se razgovarjali, tako 
da jutranje ure, ki smo jih preživ
ljali na delovišču, niso predstavlja
le za nas nobenega problema. Naša 
izmena je popravljala brežine ob 
cesti, zakopavali smo vodovod v 
Misličah ter postavljali telefonske
žice. V brigadirskem naselju, v Ta-

sina b.inšotHie ulance 11 si obve
šča svoje gojence, da bo ponovno 
vpisovanje, ja, šolsko leto 1980/81.

Daturrf vpisa'v podružnicah:
Podružnica Boljunec • vpisovanje 

v petek, 1? t.m., od 17. do 19. ure.
Istočasno obvešča, da bodo izpiti 

iz teorije-solfeggia v sredo, 17. t.m. 
dopoldne na šoli

Podružnica Opčine - vpisovanje 
danes, 10. t.m. ob 17. uri v Prosvet
nem domu.

Podružnica Skedenj ■ vpisovanje 
v ponedeljek, 15. t.m. ob 17. uri v 
Ukmarjevem domu.

Osnovna šola Bazoviški junaki in 
srednja šola F. Erjavec obveščata 
dijake in starše, da se šolsko leto 
prične v četrtek, 18. t.m. Šolska ma
sa za učence obeh šol bo istega dne 
v rojanski cerkvi ob 10. uri. Učenci 
naj se zberejo pred cerkvijo, po ma 
ši pa bodo ,.ir šolah dobili vse po 
trebna navodila.

Osnovna šola Oton Župančič - Sv. 
Ivan: šolska maša bo 18. t.m ob 
9. uri. Zbirališče v šoli ob 8.30.

Osnovna šola F. Milčinski - Ka- 
tinara: šolska maša bo 18. t.m. ob 
9. uri .

Osnovna šola - Barknvlje: šolska 
maša bo 18. t.m, ob 11.30. Zbirali 
šče v šoli ob 11. uri.

trah, nas je bilo okoli 130, vsi smo 
bili iz Slovenije in sicer pionirji iz 
Kranja, Tržiča in Škofje Loke, bri
gadirji MDB Ljubo Šercer iz Ljub
ljane, nekaj otrok slovenskih izse
ljencev pa je prišlo iz Nemčije. 
Čeprav je bilo za počitek malo 
časa in sm0 bili na večernih pre
davanjih večkrat zaspani, se dobra 
volja ni polegla za vse tri tedne, 
to se pravi za dobo ene izmene.»'

Kot nam je Alenka povedala, je 
bilo življenje v brigadi zelo pestro: 
popoldne so se mladi lahko udeležili 
različnih dejavnosti, od športa, tja 
do fotokrožka, tečaja za prvo po
moč in za radioamaterje, kdor je 
rad zahajal v jame pa se je lahko 
pridružil jamarskemu krožku. Tudi 
zvečer je bilo v brigadi prijetno, 
saj so se oglasile kitare, včasih je 
tudi zaigral kak ansambel in mladi 
so zaplesali.

«Spoznala sem ogromno ljudi,* .je 
povedala Alenka, «vsakdo je imel 
svoj svet, svoje zanimanje in je 
včasih še mene povlekel za seboj. 
Najbolj pa sem si zaželela, da bi 
tudi pri nas v Trstu mladi živeli 
tako družabno življenje in se bolj 
angažirali v političnem življenju me
sta in nas Slovencev. Zelo lepo je 
namreč, če mlade družijo iste vred
note, ki človeka tudi močno zbli
žajo, ter odpravijo številne pred
sodke.*

Alenko smo vprašali, če bo še 
šla v brigade in zagotovila nam 
je, da bo drugo leto to gotovo sto- 

! rila. «S seboj bi rada peljala še 
'■ svoje prijatelje, predvsem tiste, ki 
! se poleti dolgočasijo, ne vedo kaj 
| bi in tako zapravijo počitnice, rje 
j da bi sklenili novih vezi ali vsaj 
I za kratek čas odšli od doma.* ' 

SUZI PERTOTi

ODKRITJE SPOMENIKA PADLIM V NOB 
IZ SAMATORCE 

14. septembra 1980 ob 15. uri
Vesna iz Križa in RdečaSPORED: nastop pevskih zborov 

zvezda iz Saleža 
Recital mladine o temi NOB 
Nastop godbe na pihala iz Nabrežine 
Slavnostni govori

Pripravljalni odbor

Včeraj - danes
Danes, SREDA, 1«. septembra 

NIKITA
once vzide ob 6.37 in zatone ob 
1.26 - Dolžina dneva 12.49 - Lu- 
a vzide ob 7.23 in zatone ob 20.09.
Jutri, ČETRTEK, 11. septembra 

MILAN

Vrem< včeraj: na j višja temperatu
ra 22,9 stopinje, najnižja 17,4) stopi
nje, ob 18. uri 21,2 stopinje, zračni 
tlak 1017 mb pada, brezvetrje, vla
ga 78-odstotna, nebo pooblačeno, 
morje mirno, temperatura morja 
21,8 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI
RODILI SO SE: Barbara Brusoni, 
'eborah Mondo, Giulia Tantillo, 
larco Radosavljevič, Desiree Pan 
src, Elisa Fracarossi, Francesca 
racarossi, Luca Dei Rossi, Da lila 
occia, Jessica Patrono
UMRLI SO: 60-letni Ettore Ma 

elli, 49 letna Aurelia Slavich por. 
lohl, 81 letni Carlo Corbatto, Sl
atna Maria Dreossi por. Groppi, 
kletna Maria Giuseppa Innamora- 
> vd. Salotto, 69-letna Valentina 
brona vd. Mihelj, 73-letni Mario 
■ombac, 80-letna Maria Nigris vd. 
tosimo, 57-letni Mario Finozzi, 88-

letna Maria Obradovich vd. Oberti 
di Valnera, 65-letni Mario Mezzi, 
78-letni Mario Ban, 74-letna Elisa- 
betta Floris vd. Fonda, 81-letna Re
gina Varnier vd. Spagnol, 73-letna 
Anna Benevoli por. Karis.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 1 
(od 8.30 do 20.30)

Largo Sonnino 4, trg .Liberta 6, 
Erta S. Anna 6, Lonjerska cesta 
172.
( od 8.30 do 13. in od 16. do 20.30)

Corse Italia 14, Ul. Giulia 14.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 20.30 dalje)

Corso Italia 14, Ul. Giulia 14,

/.DKAVSTVRNA DEŽURNA SLUŽBA 
Nočna služba od 21 dn 8 ure 

tel 732627; predpraznična od H 
do 21 ure in praznična id 0 do 
10. ire vi 68441.

I.EKARNF V OKOLICI
Boljunec: tel 228 1 24. Bazovica’ 

tel 226 165: Opčine: tol. 211 (Kil; 
Prosek: tel 225-141; Božje polje, 
Zgonik: tel. 225-596; Nabrežina: tel. 
200-121; Sesljali: tel. 709-197; Žavlje: 
tel. 213-137; Milje: tel. 271-124.

Razna obvestila
Sekcija KP1 Lonjer - Katinara 

prireja 13. in 14. t.m. II. festival 
demokratičnega tiska.

Tržaška sekcija Italijanskega 
združenja za kulturne izmenjave s 
Sovjetsko zvezo sporoča, da se je 
pričel vpisni rokfza tečaje ruskega 
jezika; vpisovanje vse dni razen so
bote in nedelje od 10.30 do 12. ure 
in od 17.30 do 19. - ure na sedežu 
združenja v Ul. Torrebianca 13, 
I. nadstropje.

Izleti
SPDT prireja v nedeljo, 21. t.m., 

avtobusni izlet na Verzegnis (1915 
m) v Karnijske alpe. Izlet je pri
meren za vse, vpisovanje na ZSŠDI 
v Ul. sv. Frančiška 20/11.

Združenje Union priredi dva eno
dnevna izleta, in sicer 14. septem
bra v Bohinj, ob priliki Kravjega 
bala in 21. septembra v Baško na 
otok Krk.

'Nadaljuje se še vpisovanje za Be
ograd.

Vse informacije na sedežu v Ul. 
Valdirivo 30, telefon 64-459 ob tor
kih, sredah in petkih od 17. do 19. 
ure.

Društvo slovenskih upokojencev 
v Italiji priredi v četrtek, 18. sep
tembra, enodnevni izlet v Žalec v 
Savinjski dolini, kjer bo srečanje 
s tamkajšnjimi upokojenci in v Ve
lenje. Vpisovanje jutri, 11., in v pe
tek, 12. septembra, od 10. do 12. ure 
v Ul. Cicerone 8.

Mali oglasi
telefon 1040) 79 46 72

URADNICO, ki pozna več jezikov ali 
vsaj dobro obvlada slovenščino in 
srbohrvaščino iščemo — tudi sa
mo za nekaj ur dnevno. Ponud
be poslati na upravo Primorske
ga dnevnika, Ul. Montecchi 6, pod 
šifro «Uvoznik».

IŠČEMO natakarja/co za delo ob ne
deljah in praznikih. Obvezno zna
nje slovenščine. Pojasnila na u- 

. pravi P.d. v Gorici. •
PRODAM mlekarno - kavarno v 

predmestju Trsta. Ponudbe na 
tel. št. 62953 od 8.30 do 12.30.

OSMICO je odprl Josip Gruden — 
Samatorca 6/a. Toči črno in be 
lo vino.

OSMICO je odprl Dušan Milič v 
Zagradcu. Toči belo in črno vino.

ZEMLJIŠČE za obdelavo na pod
ročju Sv. Ivana 'ščemo. Telefo
nirati v dopoldanskih urah na tel. 
št. 573-461.

PRODAM motor benelli 125. Tele
fon 910148.

OSMICO je odprl Robert Pipan - 
Mavhinje 22-D. Toči pristno belo 
in črno domačo kapljico.

OSMICO je odprla Angela Colja - 
Samatorca 20. Toči belo in črno 
vino.

DELO išče 56 letni delavec za lažja 
dela. Ima vozniško dovoljenje D in 
F kategorije. Ponudbe na upravo 
Primorskega dnevnika, Ul. Montec
chi 6, pod šifro »Lažje delo*.

LETOS BODO ODPRLI PRVI RAZRED

Reden pričetek pouka 
tudi na trgovskem zavodu
\ lo novo šolo, ki je ločen oddelek trgovskega teh-

• •v v,ničnega zavoda Žiga Zois, se je prijavilo 10 dijakov

Slovenski dijaki na Goriškem, ki 
so dokončali obvezno šolo in ki na
meravajo šolanje nadaljevati, imajo 
letos še eno možnost pri izbiri šole. 
Kakor smo že poročali, bo z novim 
šolskim letom, ki se bo pravzaprav 
pričelo že čez teden dni, začel de
lovati v Gorici ločen oddelek trgov
skega tehničnega zavoda Žiga Zois 
iz Trsta, s specifično usmeritvijo 
za zunanjo trgovino. Šolanje na tej 
šoli traja pet let. Letos bodo odprli 
prvi razred, v naslednjih letih pa 
bodo postopoma dodajali višje raz
rede. Ker gre za šolo, ki usposab 
lja kadre za delo na področju trgo
vine, je povsem naravno, da bodo 
veliko pozornosti na šoli namenili po
učevanju tujih jezikov. Za glavna 
tuja jezika smatrajo nemščino in sr
bohrvaščino, v tretjem letniku pa 
naj bi začeli tudi s poukom angle
ščine. Absolventi dobijo naslov knji
govodje, izvedenca v zunanji trgo
vini. Popraševanje po takšnih kadrih 
je bilo in je še zmeraj precejšnje, 
zato zaposlitev po končani maturi 
sploh ni problem. Poleg tega pa i- 
majo absolventi tudi možnost na
daljevanja študija na univerzi, z vpi
som na pravno fakulteto, na fakulte
to za politične vede in ekonomijo ter 
tudi na druge fakultete.

Vest o ustanovitvi šole je prišla 
res nekoliko pozno, saj je ministr
stvo poslalo sporočilo šele sredi av
gusta, takrat ko se je večina dijakov 
že vpisala na šolo, kjer namerava 
nadaljevati študij. Kljub temu pa 
se je v prvi razred trgovskega teh
ničnega zavoda prijavilo 10 dijakov. 
Formalni rok za vpis je potekel vče
raj in po vsej verjetnosti ne bo 
prišlo do drugih sprememb. Pouk v 
prvem razredu trgovskega tehnič
nega zavoda Žiga Zois se bo pri
čel točno 18. septembra, kakor na 
drugih šolah. Tako nam je včeraj 
zagotovil predsednik pokrajine, ki 
je dejal, da bodo v tem času poskr
beli za namestitev klopi in druge 
opreme. Ne bo težav niti z nabavo 
potrebnih računskih in drugih stro
jev, saj je ravnateljstvo zavoda v 
Trstu prejelo v ta namen nakazilo 
35 milijonov lir. Šola bo začasno v 
poslopju v Ulici Vittorio Veneto, kjer 
je že trgovska strokovna šola, v pri
hodnjih letih pa bo treba, tudi spri
čo pričakovanja, da se bo vpisalo 
več dijakov, poskrbeti za drugačno 
rešitev. To je vsekakor v skrbi po
krajinske uprave. Zaenkrat je po
membno to, da se bo pouk na novi 
šoli redno pričel že čez dober teden.

Tromktta zanika 
vesti o odstopu

V zvezi z vestmi, ki so se pojavile 
v tisku o. skorajšnjem odstopu pokra-, 
jinskega tajnika socialistične stran
ke, Gianfranca Trombette, je slednji 
včeraj posredoval daljšo izjavo, v 
kateri odločno zanika možnost odsto
pa ter vesti označuje kot gol poskus 
motenja že itak težavnih pogajanj za 
dosego sporazuma o upravah na go- 
riški občini in pokrajini. V izjavi

Trombetta vnovič potrjuje priprav
ljenost socialistov za čimprejšnjo 
dosego dogovora na osnovi jasnih 
programskih izbir in obvez.

BILI SO V RAZNIH KRAJIN NA GORIŠKEM

Naši ljudje so povsod prisrčno sprejeli 
pevce katalonskega zbora iz Martorella .1

Popoldne so bili na županstvu r So vodu ja h - Na večer
nem koncertu v Štandrežu se je zbralo zelo veliko ljudi

i

8
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Razna obvestila
Doberdobska občinska uprava ob

vešča, v zvezi s postopkom za spre
membo naslova na vozniških dovo
ljenjih in avtomobilskih knjižicah, 
da bo ta služba delovala tudi pri- 
hodnji teden. Postopek je namreč 
precej dolgotrajen in občinska u- 
prava naproša občane, naj bi z 
ureditvijo teh obveznosti počakali 
še kakšen dan. Namesto napoveda
nih trideset prošenj dnevno, bodo 
odslej sprejemali le po 15 prošenj. 
Občinska uprava nadalje obvešča, 
da morajo občani, ki bi radi me
njali priimek ali kraj rojstva, za 
to poskrbeti sami, in sicer na po
krajinskem uradu za motorizacijo, 
kamor se morajo predstaviti z iz
vlečkom iz rojstne knjige (na kol- 
kovanem papirju) ter sliko, overov
ljeno od župana.

Občinska uprava prosi za razu
mevanje.

Slovensko planinsko društvo v Ga 
rici prosi udeležence izleta v Dalma
cijo, da takoj poravnajo obvezno
sti.

Doberdobska občinska uprava spo
roča, da si dijaki nižje srednje šo
le v občinski knjižnici lahko izpo
sodijo še razpoložljive učbenike.

Prosvetno društvo Sovodnje. obve
šča izletnike v Beograd, naj se 
zberejo jutri, 11. t.m., na jugo 
slovanski strani mejnega prehoda 
pri Rdeči hiši, ob 16.15 po italijan 
skem času.

izmenjava daril ob koneu koncerta v Domu A. Budala v Štandrežu

Katalonski pevci na sprejemu na so voden jskem županstvu
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S SESTANKA SINDIKALNIH PREDSTAVNIKOV OBMEJNIH KRAJEV
v v

KAKŠNA SO STALISCA SINDIKATOV 
GLEDE GRADNJE TOVARN OB MEJI ?
Osimski sporazum naj bi razširili tudi z gradnjo mik roindustrijskih con ob vsej mejni črti
Sindikalni predstavniki obeh stra

ni državne meje se zavzemajo za 
to, da bi se osimski sporazumi v 
celoti izvajali, še posebej v zvezi 
s prvotno predvideno lokacijo jugo
slovansko - italijanske ihdbstrijske 
mešane proste cone na tržaškem 
Krasu, vendar menijo, da bi bilo 
prav razširiti gospodarsko sodelo
vanje med državama na industrij- 
•skem področju tudi na druga po
dročja ob meji, vštevši ona na Go
riškem.

Tako so govorili na včerajšnjem 
sestanku v Novi Gorici zastopniki 
tamkajšnjega občinskega sveta in 
pokrajinske sindikalne federacije 
CGIL, CISL, UIL za Goriško. Sin

ZA REŠITEV KRIZE 'V PODJETJU TEC

V PETEK VELIKA JAVNA 
MANIFESTACIJA V KRMINU

Sindikati zahtevajo tudi, da 
čimprejšnje sestave odbora

pride do
» v-« •občimna

Tajništvo enotne sindikalne fede
racije CGIL - CISL - UIL je pred 
dnevi razpravljalo o političnem po
ložaju ter izrazilo zaskrbljenost nad 
dejstvom, da po več kakor treh 
mesecih po volitvah še ni prišlo do 
sporazuma glede občinskih uprav v 
nekaterih krajih na Goriškem in gle
de uprave na pokrajini, kjer je si
cer kriza nastala že pred volitvami. 
Prisotnost trdnih občinskih odborov 
je toliko bolj nujna v tem trenut
ku zaostrovanja gospodarske krize. 
To so te dni potrdili tudi delavci 
največjega industrijskega podjetja v 
Krminu, tovarne umetnega usnja 
TEC FRIULI, ki so se na vsem le
pem znašli v dopolnilni blagajni. V 
tej zvezi so izdali daljše tiskovno po
ročilo, v katerem se zavzemajo, da 
bi čimprej prišlo do sestave občin
skega odbora v tem kraju.

Včeraj je tovarniški svet, v sode
lovanju s pokrajinskimi vodstvi sin
dikatov CGIL - CISL - UIL. napo
vedal za petek, 12. t.m., ob 10.30 ve
liko javno zborovanje na trgu pred 
občinskim teatrom v Krminu, kjer 
bodo pojasnili celoten potek ■ krize 
ter predloge, ki so jih izdelali^ sin
dikati za izhod iz težkega položaja.

Na zborovanje so povabili poleg 
predstavnikov krajevnih oblasti, de
želnega odbornika za industrijo in 
trgovino tudi strokovna združenja 
obrtnikov, trgovcev in drugih kate
gorij.

Umi je Mario Furlan

V ponedeljek, pozno zvečer, je pri 
Ločniku umrl 70-letni Mario Furlan 
doma iz Pevme, ki pa je v zadnjem

času bival v Ul. Pontp del Torrione 
8. Furlan se je nekaj po 23. uri, ka
kor je ugotovila obhodnica policije, 
peljel z motornim kolesom iz Ločni- 
ka proti domu. V bližini doma za 
ostarele, v Ul. Brigata Re, pa naj 
bi izgubil nadzorstvo nad vozilom, 
trčil v pločnik ter padel na tla. Pri 
tem naj bi z glavo udaril ob cestni 
tlak. Vendar se zdi bolj verjetno, da 
je možakar umrl zaradi srčne ka
pi in je bil padec le posledica in
farkta. Na kraju nesreče namreč ni 
sledov o kakem trčenju, kar tudi 
izključuje možnost, da bi pokojni
ka zbil kak avtomobilist.

Mario Furlan je bil dobro znan v 
Pevmi .kjer se je rodil pred 70. leti. 
Celih 42 let je delal v Safogu, po 
upokojitvi pa si je poiskal še občas
no zaposlitev pri podjetju Terpin.

Pokojnik je aktivno sodeloval v 
narodnoosvobodilnem boju. V parti
zane je odšel že 12. septembra leta 
1943 ter se bojeval najprej v vr
stah Briško-beneškega odreda, po
tem pa v drugih enotah na Primor
skem. V aktivni vojaški službi je o- 
stal vse do leta 1946.

Zapušča ženo in tri sinove. Poko
pali ga bodo na pokopališču v 
Pr---- 'Jevmi.

Izidi izpitov 
na učiteljišču

Včeraj so se tudi na strokovnem 
zavodu za trgovino «Ivan Cankar* 
zaključili popravni izpiti. Danes do 
poldne bodo predvidoma objavili izi
de. Na ostalih slovenskih šolah so 
se izpiti zaključili že v prejšnjih 
dneh in so izidi že znani. Tu objav
ljamo izide na učiteljišču »Simon 
Gregorčič*.

Popravne izpite je opravljalo 14 
dijakov, medtem ko se ena dijaki
nja drugega razreda ni predstavila 
pred komisijo. Vsi ostali dijaki so 
izdelali. V prvem razredu sta izde
lali Vida Pintar in Rozalija Radetti, 
v drugem Katja Antoni, Branko Jarc 
in Helena Rustija. v tretjem pa 
Ug0 Dornik, Katina Ferfolja, Mi
rjam Ipavec, Boris Mermolja, Glo- 
ria Nikolavčič, Ivan Pahor, Lilijana 
Primožič, Neva Tommasi in Jožica 
Zniderčič.

dikalni predstavniki so se sešli po 
poletnih počitnicah. Najprej so se 
goriški gostje seznanili z vpraša-' 
nji, ki so v zvezi z gospodarsko 
stabilizacijo v Jugoslaviji v.; tem 
trenutku, Stvitr 'jfe s<*veda goriškie 
sindikaliste zanirfiala, saj' je ''Itali
jansko, še zlasti obmejno gospo
darstvo precej v stikih z jugoslo
vanskim. Ob koncu razprave o tem 
vprašanju so se domenili, da bodo 
italijanski sindikalisti na prihod 
njem sestanku seznanili jugoslovan 
ske s položajem pri nas 

Važnejša p h je bila točka, kjer 
je bil govor o izvajanju osim
skim sporazumov na goriškem po
dročju. To nas je novinarje zani
malo tudi zato, ker je pokrajinska 
sindikalna federacija na predvečer 
sestanka izdala tiskovno poročilo, v 
katerem se zavzema za spoštova
nje v osimskih sporazumih spreje
te obveze o izgradnji proste indu
strijske cone na tržaškem Krasu, 
istočasno pa je bila v tem tiskov
nem poročilu nakazana možnost od
prtja pogajanj za morebitno preše 
litev te cone na goriško področje.

Na sestanku so oboji poudarili, 
da ne gre v tem primeru za spre
membo osimskih sporazumov, mar
več le za njihovo dopolnitev. Jugo
slovani so povedali, da so se že 
vsa sedemdeseta leta zanimali za 
tako možnost mikrocone nekje na 
Goriškem. Sicer nočejo na jugoslo
vanski strani odjemati zemlje kme
tom. Zaradi tega naj bi bila grad 
nja industrije na področju med no
vim mejnim prehodom štandrež • 
Vrtojba do Vipave in Mirna nepri
merna, kajti tamkajšnje kmetijske 
površine je treba ohraniti. Možno

pa bi bilo ustvariti mešano indu 
strijsko področje, sicer v zelo majh
ni obliki, na kraškem področju nad 
Mirnom tja proti morju. Seveda bi 
bilo treba tudi v tem primeru upo
števati ekološka vprašanja in var- 
stvb načače. ‘Podobna Stališča so 
izrazili goriški sindikalisti, ki bodo 
stvar sprožili tudi pri tukajšnjih 
političnih strankah. Ne gre za eno
stavno preselitev cone s tržaškega 
Krasa na goriško področje, gre za 
nekaj dodatnega, ki naj upošteva 
goriške razmere tudi v zvezi z raz
položljivostjo delovne sile.

Med pogovorom so sindikalisti 
obeh delegacij poudarili važnost, 
ki jo ima v tukajšnjem demokra 
tičnem in tudi sindikalnem življe
nju slovenska narodnostna skupnost.

Novogoriško delegacijo .je vodil 
Jure Mlinar, v njej so bili še Vili 
Pahor, Andrej Boltar, Franjo Ba
tagelj, Jože Elersič, Sergij Koglot 
in predstavnik občinske skupščine 
Lucijan Vuga, v goriški delegaciji, 
ki jo je vodil Gianni Padovan pa 
so bili še Pini, Bregant, Bon in 
Benfatto. Popoldne so si goriški 
sindikalisti ogledali tovarno Iskra v 
Šempetru.

Seja rajonskega sveta 
za mestno središče

V prostorih zavoda Lenassi se bo 
drevi ob 20.30 sestal rajonski svet 
za mestno središče. Govorili bodo 
o premestitvi obeležja na križišču 
med Ul. Faiti . in Garzarolli ter i- 
menovali predstavnika v okrajni od
bor družinske posvetovalnice.
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V SOBOTO IN V NEDELJO

DVODNEVNI OBČINSKI 
PRAZNIK V DOBERDOBU
Prireja ga občinska uprava v sodelovanju z domačimi društvi

Konec tega tedna, v soboto in v 
nedeljo, prirejajo v Doberdobu ob
činski praznik, za katerega so pri
pravili bogat spored. Osrednja pri
reditev bo v nedeljo ob 17.30, takrat 
bodo spregovorili predstavniki ob
čine in gostje, nagradili bodo zma
govalce tekmovanj, ki so se zvr. 
stila prejšnji in tisti dan, pihalni 
orkester iz Prvačine bo izvajal kon
cert, dramska skupina s Sela na 
Krasu pa bo nastopila z »Venčkom 
narodnih*.

V nedeljo ob 11. uri se bodo v 
občinski sejni dvorani pobratile bor
čevske organizacije, in sicer Zveza 
borcev z Bleda ter sekcije VZPI - 
ANPI iz Doberdoba, Dola - Jamelj 
in Vrha.

Sicer pa je program dvodnevne
ga praznika nadvse obsežen ter za
jema kulturne, športne in rekrea
cijske točke. Tako bo v soboto ob 
9. uri v gostilni Peric balinarski tur
nir med igralci iz Doberdoba, Prva
čine in Sela na Krasu. Športno zdru
ženje Mladost priredi ob 15,30 nogo
metno tekmo Vodice - Sovodnje. Ob 
16. uri bodo odprli vinsko razsta
vo, ob 17.30 se bo pričel turnir med 
moškimi in ženskimi odbojkarskimi 
ekipami iz Doberdoba, Jamelj, Dola 
in s Poljan, Vrha in iz Prvačine.

V nedeljo ob 8.30 bodo izvedli o 
rientacijski pohod posvečen maršalu 
Titu. Domača godba na pihala Kras 
bo igrala na čelu povorke, ki bo 
ob 10.30 krenila izpred županstva. 
Po pobratenju borčevskih organiza
cij. bo ob 14. uri slikarski ex tem- 
pore na temo «Narava smo tudi mi* 
namenjen otrokom od 7. do 15. leta 
starosti. Ob 15.15 bo druga nogomet
na tekma, tokrat med Primorcem 
in Mladostjo (finalna tekma bo 21. 
septembra). Ob 15.30 bodo finalna 
tekmovanja v odbojki. Po osrednji 
prireditvi ob 17.30 bodo ob 18.30 
priredili družabne igre, ki bodo vse
bovale vlečenje vrvi med moškimi 
in ženskimi ekipami iz Doberdoba 
in Prvačine, teke s samokolnicami 
in teke v vrečah. Oba večera je od 
20. ure dalje na sporedu ples.

Poudariti moramo, da pri organi
zaciji občinskega praznika poleg ob
činske uprave sodelujejo tudi vsa 
kulturno - prosvetna, športna in re
kreacijska društva, ki so prevzela 
izvedbo posameznih prireditev. Tako 
so se v organizacijo uspešno vklju
čili balinarsko društvo Gradina, 
športna zveza Mladost, komisija za 
razstavo vin, mladinski odsek KD 
Jezero, taborniki in skavti, KD Kras 
ter zenski iniciativni odbor.

Veliko stvari združuje razne na
rodnostne manjšine, ki živijo v raz- "?:
nih evropskih državah. To smo spo- S
znali v ponedeljek, ko so bili gostje 
goriških Slovencev, po njihovih na
stopih na mednarodnem pevskem i 
tekmovanju »Seghizzi*, člani meša- »i; 
nega pevskega zbora »Ars nova* iz f'i 
Martorella, mesteca v neposredni bli- '1 
žini glavnega mesta dežele Katalo- I 
nija Barcelone.

Katalonski gostje, pripadniki več ? 
kot štirimilijonske nacionalne manj- i 
šine, ki strnjeno živi v tej deželi ob -i 
vzhodni mediteranski obali Španije, f 
so se prvič seznanili z našo manj- j 
šinsko slovensko realnostjo. Zastop-1 
niki Zveze slovenskih kulturnih dru-1 
štev in sovodenjske občinske upra
ve ter dijaškega doma so jim po- f 
drobno razložili; kakšen je naš po
ložaj in takoj je prišlo do primer
jave. Fašizem je tlačil nas Slovence, 
frankizem pa njih Katalonce. Vpra
šanja kulture, šolstva, nacionalne, ,1 
samostojnosti so si v marsičem po- 4 
dobna. Tudi pri njih si sedaj, po šti-! 1 
ridesetih letih frankistične diktatu- j 
re, ponovno ustvarjajo demokratično 
in nacionalno deželo.

Kot smo že včeraj poročali, so j 
bili v ponedeljek v dopoldanskih I 
urah Katalonci v Brdih. Popoldne so 
prišli na obisk v Sovodnje, kjer so 
jih sprejeli župan Vid Primožič * 
člani občinskega odbora. O proble- j 
matiki naših občin in naših krajev | 
jih je seznanil podžupan Vlado 
Klemše, ki jim je ob koncu v ime-1 
nu občine podaril tudi gramofonsko || 
ploščo »Sovodenjskega noneta*. In 
kmalu so se katalonski pevci pri
čeli zanimati za naše pesmi in ob-1 
ljubili, da jih bodo vključili v svoj 
program, za note in fonetično tran- 
škripci jo besedila pa bo poskrbe
la ZSKD.

Zvečer pa se je v Domu Andreja 
Budala v štandrežu zbralo zares ve- • 
liko število ljudi. Povejmo še, da je 
bil dom prav -a to priliko na novo 
notranje prepleskan. Naši prosvetni 'i 
delavci so tudi pripravili razstavo 
o Kataloniji, v kateri smo videli 
časopise, ki izhajajo v Barceloni, 
razne knjige, dokumentacijo, zem
ljevide.

V pozdrav katalonskim pevcem je 
nastopil domači mešani pevski zbor 
»Oton Župančič* pod vodstvom Stan
ka Benka, zatem so prišli, toplo po
zdravljeni, na oder katalonski pevci 
s svojo nacionalno zastavo. V ime
nu ZSKD jih je pozdravil tajnik 
Marko Waltritsch, in jim obrazložil 
našo problematiko. Isti govor so do
bili potem gostje v katalonskem pre
vodu. Zatem so izvedli svoj kon
cert, v prvem delu so peli polifon- 
ske pesmi, v drugem pa svoje na
rodne pesmi in te so seveda najbolj 
vžgale. Vodil jih je njihov pevovod
ja Joan Asin I Prades.

Po koncertu je bila na vrsti tra
dicionalna izmenjava daril. Zastop
niki ZSKD in »Otona Župančiča* so 
jim darovali gramofonsko ploščo in 
zbornik «Primorska poje* ter Ko
sovelov - Spacalov zbornik o Krasu 
ter povečano fotografijo s tega kon
certa, Katalonci pa so našim pro- 
svetarjem darovali grb mesta Mar- 
torell, katalonsko zastavico in veliko 
zastavo ter kaseto njihovih tradi
cionalnih plesov »sardana*.

Programa ni še bilo konec. Pu
blika se je iz dvorane preselila na 
zunanji prostor, kjer je splet ple
sov z naslovom «Goriška šagra* pri
kazala Goriška folklorna skupina 
«Travnik». Tako so se gostje sezna- J 
nili še z našo folklorno dediščino.

Potem pa je bilo kot vedno na 
podobnih prijateljskih srečanjih. Pe
tja v obeh jezikih, polk in sardan 
je bilo toliko, da so se ljudje obeh 
narodnosti veselili pozno v noč.

Gledališča
Primorsk i dramsko gledališče da

nes ob 20.15, W. Shakespeare: Dva 
gospoda iz Verone. Predstava za 
red premiera in izven. Predstava 
bo v gledališki dvorani v Solkanu.

Kino
t tori ca

VERDI 17.00—22.00 »Angela*. S. Lo
ren in J. Vernon. Barvni film. 
Prepovedan mladini pod 14. letom.

CORSO 18.00-21.00 »Spartacus*. L. 
Oliver in K. Douglas. Barvni film.

V1TTORIA 17.00—22.00 «Le porno 
sorelle*. Barvni film. Prepovedan 
mladini pod 18. letom.

Irzie
EXCELSIOR 18.00-22.00 «Baby lo- 

ve sexy».
PRINCIPE Danes zaprto

Nova Goriva 
in okolica

SOČA 18.00—20,00 »Neustrašni*. A- 
meriški film.

SVOBODA 18.00-20.00 »Televizij
ska mreža*. Ameriški film.

DESKLE 19.30 'Fantje iz Brazili
je*. Ameriški film.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan in ponoči je v Go

rici dežurna lekarna Baldini, Verdi
jev Korzo 57, tel. 84-897.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
Danes ves dan in ponoči je v Tr

žiču dežurna lekarna Sant Antonio, 
Ul. Romana 147, tel. 40-497.

Lokostrelska skupina in odbor 
prosvetnega in športnega društva 
Naš prapor izrekata svojemu trener
ju Borisu Furlana iskreno sožalje 
ob smrti očeta Mariota. Sožalju se 
pridružuje ZSŠDI.
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PO MNENJU IZVEDENCEV MINISTRSTVA ZA INDUSTRIJO

Porabo goriva je treba omejevati 
z bolj trezno in gospodarno vožnjo
Avtomobili bi bili bolj aerodinamični in storilnost motorjev večja ■ Kaže, 
da no bo divjega naraščanja cen goriva ali občasnih prepovedi vožnje

Ministrstvo za industrijo bo v 
kratkem predložilo parlamentu 
vsedržavni energetski načrt, ki 
naj bi bolj racionalno usmerjal 
porabo nafte in njenih derivatov. 
Izvedenci, ki so sestavili načrt, 
so posvetili posebno poglavje pre
vozom in postavili glavne smer-

V RENAULTIH 20 IN 30

Normalur sili 
k spoštovanju 
hitrostnih 
omejitev
Kot vsako leto je tudi letos 

francoska hiša Renault nekoli
ko posodobila svoja vozila. Pri 
modelih od R-4 do R-18 gre za 
nebistvene spremembe, med
tem ko so bolj radikalno pose
gli pri modelih višjega razreda 
20 in 30, katerim so povsem 
prenovili notranjost. Najpo
membnejša novost pa je vse
kakor normalur, nov mehan
ski in elektronsk: pripomoček, 
ki po eni strani sili voznika, 
da spoštuje hitrostne omejitve, 
po drugi pa mu omogoča, da 
stabilizira hitrost avtomobila na 
dolgih relacijah, ne da bi pri 
tem sam posegel s plinom. 
Normalur vgrajuje to serijsko v 
R 30, v različice R 20 pa pro
ti doplačilu.

Normalur je v bistvu izpo
polnitev priprave, ki jo Tal- 
bot že nekaj časa vgrajuje v 
svoje limuzine z avtomatskim 
menjalnikom. Del, ki ga voznik 
vidi, sestoji iz treh stikal. Ti
sto označeno s črko N vklap- 
Ija sistem, ostali dve, ki sta 
na volanu, pa omogočata voz
niku, da za deset kilometrov 
zviša ali zmanjša izbrano hi
trost. Sistem memorizira izbra
no hitrost in prilagodi hitrost 
vozila želji voznika. Poleg te
ga pa ga tudi opominja na hi
trostne omejitve: če je vozilo 
doseglo maksimalno dovoljeno 
hitrost, postane pedal za plin 
bolj trd. Voznik lahko preseže 
hitrost s tem, da bolj energič
no pritisne na r 'dal, to pa mo
ra narediti zavestno, zaveda
joč se, da krši zakon.

niče energetskega varčevanja na 
tem področju. Temeljnega pomena 
za avtomobiliste je dejstvo, da dr
žava ne namerava pospeševati 
varčevanja z omejevanjem povpra
ševanja tako, da prekomerno pri
vije ceno goriv, ali da občasno 
prepove vožnjo (kot na primer v 
Jugoslaviji). Po mnenju izveden
cev je treba varčevanje usmerjati 
z ustreznimi propagandnimi kam
panjami, da bo vsak voznik vedel, 
kako naj vozi gospodarneje, z u- 
vedbo novili omejitev hitrosti pred
vsem pa s tehnično posodobitvijo 
vozil in njihovo prilagoditvijo no
vim potrebam.

Vsedržavni energetski načrt na
vaja glavne smernice razvojne po
ti v kratkoročni in srednjeročni 
perspektivi. Predvsem bo treba 
izboljšati storilnost motorjev z 
uporabo elektronike in prirediti 
sisteme prenosa moči, da bo 
zguba moči manjša. Karoserije bo
do morale biti bolj aerodinamične 
in lažje, ne da bi pri tem trpela 
varnost. Pospešiti bo treba nada
lje širjenje bolj storilnih motorjev 
kot so dizli. V tem pogledu načrt 
predvideva postopno ukinitev su- 
pertakse, ter bolj omejeno dina
miko cene dizlovega olja. Izveden
ci nadalje priporočajo tudi spre
membo izračunavanja prometnega 
davka: ne več kot doslej na o- 
snovi gibne prostornine motorjev, 
pač pa na osnovi porabe goriva 
tako, da bo voznik plačal tem 
manj, čim bolj gospodarno bo 
njegovo vozilo.

Ob koncu poglavja izvedenci 
razčlenjujejo vprašanje alterna
tivnih ' goriv. Prva ugotovitev je, 
da trenutno ni misliti na velik 
razvoj motorjev na alkohol ali 
na tekoča goriva, ki jih pridobi
vajo x destilacijo premoga, saj 
teh goriv ni dovolj. Pospešiti pa 
bi kazalo uporabo utekočinjenih 
naftnih plinov GPL še zlasti pri 
vožnjah na dolgih progah.

Navedeni ukrepi so le del bolj 
splošne politike prevozov, ki naj 
bi privedla do racionalizacije e- 
nergetske potrošnje. Jasno pa, da 
še tako smotrna energetska poli
tika ne more zaščititi države pred 
občasnimi krizami. Zato je treba, 
kot trdijo izvedenci, pripraviti na
črt za morebitne izredne situa
cije z ustanovitvijo strateških re
zerv ter s pripravo načrta za ra- 
cioniranje goriv, da bo Italija pri
pravljena na kakršnokoli prese
nečenje.

Panda (udi v Španiji
Pred nekaj dnevi je španska 

podružnica Fiata Seat predstavi
la tisku malo pando, nedvomno 
eno najpomembnejših novost) na 
področju malih in gospodarnih vo
zil v zadnjih letih. Cena pande 
na španskem tržišču bo enakovre
dna ceni vozila na italijanskem: 
nekaj čez štiri milijone lir bo ve
ljala različica s 650-kubičnim mo
torjem, nekaj manj kot pet mi
lijonov različica z 900-kubičnim 
motorjem.

Decembra tudi v Italiji novi audi kupe

Fiat bo letos na sejmu clevan- 
te» v Bariju predstavila tri nova 
dostavna vozila in sicer 900-E, 
242-E v različici minibus ter te
rensko vozilo «campagnola» v raz
ličici poltovornjak. Proizvodnja 
dostavnih vozil postaja vse bolj 
pomembna veja v okviru Fiata, 
saj se povpraševanje stalno veča.

Konec leta bo tudi na italijanskem tržišču na prodaj novi Audijev kupe. Avto sc — pravijo v tovarni — 
odlikuje predvsem po notranji prostornosti, ki je res nenavadna za športna vozila. V kupe bodo vgra
jevali 1.600-kubični štirivaljnik in 1.900-kubični petvaijnik. Vozilo ima zlasti z večjim motorjem dobre po
speške in doseže znatno hitrost, poraba goriva pa je z ozirom na razred pri zmernih hitrostih skromna

VOZILI SMO ZA BRALCE PRIMORSKEGA DNEVNIKA

GIULIETTA 1609 - V ALPINI TRADICIJI
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ELANOVA JOLE «S 425»
Med jadrnicami, ki jih boste o- 

pazili v jadralnih klubih širom po 
Jugoslaviji, nedvomno prednjači 
mala elanova jadrnica <tS 425». 
Razlog lake izbire je skrajno pre
prost. Jadrnica tipa jole je izde
lana iz poliesterske smole ojača
ne s steklenimi vlakni, da je vzdr
ževanje minimalno, kakovost ma
teriala pa zagotavlja trdnost in 
trpežnost, predvsem pa trajnost, 
kar je bistvene važnosti za šport
ne klube, ki si ne morejo privo
ščiti prepogostih nakupov. «Š 425» 
je tudi primerna za vse tiste, ki 
prvič primejo za škoto in bi že
leli postati izkušeni jadralci.

Med zasebniki je *S 425» manj 
razširjena, ker je primerna sa
mo za enega jadralca, kvečjemu 
lahko vzamete s seboj še otroka, 
ni mogoče pa, da bi se z njo po
dali na krajši družinski izlet. Če 
pa so v vaši družini vsi zakrk
njeni suhozemci, ki letovanje na 
morju pojmujejo kot praženje in 
namakanje, vam pa ugaja jadra
nje, je «S 425» kot nalašč. Spra
vite jo lahko brez večjih proble
mov na streho avtomobila, saj

tehta približno 75 kilogramov, kar 
vzdrži vsaka streha. Le dolžina je 
nekoliko problematična za manj
ša vozila, dolga je namreč 4,23 
metra, širina 1,44 metra pa ne 
predstavlja nobenega problema. 
Največji problem je seveda jam
bor, saj šestih metrov 'ne morete 
prevažati na strehi. Tudi to ne
všečnost lahko premostite, če ga 
ob nakupu zamenjate s takim, ki 
se lahko razdeli na dva dela. Iz
datek bo seveda višji, a se vam 
izplača, saj je nakup take jadr
nice upravičen samo, če jo lahko 
prevažate na strehi avtomobila. 
Da bi zanjo kupili prikolico, bi 
bilo nesmotrno.

Po vsem tem še nekaj tehnič
nih podatkov. Konstruktor je s 
posebnimi vzgonskimi elementi za
gotovil jadrnici nepotopljivost. 
Smotrno razmerje med dolžino in 
širino ji daje izvrstne plovne spo
sobnosti. Maksimalni ugrez s spu
ščeno smerno ploskvijo znaša 0,80 
metra, če premično kobilico dvig
nemo pa znaša ugrez le 10 centi
metrov, kot nalašč torej, da od
jadramo kar z obale. Površina ja

dra znaša 7,10 kvadratnega me
tra, nosilnost pa je 120 kilogra
mov. Dve vitki osebi si lahko to
rej privoščita tudi krajši izlet, 
kljub temu, da to ni namen te 
elanove jadrnice. Njene izvrstne 
plovne sposobnosti zagotavljajo 
namreč varno plovbo tudi po ne
koliko razburkanem morju, seve
da pa se z njo ne smemo odda
ljiti od obale, med drugim je za
radi posebno oblikovane krme ne
mogoče namestiti pomožni krmni 
motor, a ne bi imel smisla, saj 
lahko jadrnico premika že neznat
na sapica, ob pravem zatišju pa 
boste brez problemov priveslali 
do obale, če se niste preveč od
daljili.

Po vsem tem nam ne preosta
ne drugega, kot da navedemo ce
no. Trenutno stane jadrnica v I- 
taliji 1.150.000 lir brez davka na 
povečano vrednost IVA. Če bomo 
originalni jambor zamenjali s ta
kim, ki ga lahko razstavimo na 
dva dela, bo seveda izdatek višji, 
a še vedno tak, da si ga lahko pri
vošči vsakdo.

Ko je pred tpmi leti milanska 
tovarna Alfa Romeo začela pro
izvajati ; giulietto, je. marsikdo za
vihal nos ob nenavadni obliki te 
limuzine. Klinasta linija, z niz
kim, nqsom in visokim zadkom je 
bila vse preveč nenavadna, da bi 
navdušila tradicionalne kupce Al
fe. Po treh letih dokazujejo po
datki o prodaji, da so Alfini obli
kovalci imeli' prav.. Giulietta .je 
trenutno model milanske tovarne, 
ki gre najbolje v denar. Od treh 
različic, ki so trenutno v prodaji 
in ki se razlikujejo samo po ku- 
baturi motorja (na voljo je nam
reč 1300, 1600 in 1800 kubični mo
tor), prodajo največ srednjega, 
se pravi giulietto 1300 in prav te 
smo vozili za bralce Primorskega 
dnevnika.

Naj za morebitne kupce pove
mo, da jih bo giulietta 1600 stala
10.744.000 lir, za ta denar pa bo
do dobili avto, ki skriva pod po
krovom motorja kar l(j9 KM, sled
nji pa poženejo dobrih tisoč kil 
težko in 4.21 cm dolgu limuzino 
nekaj čez 170 kilometrov na uro. 
Limuzina ima vse tradicionalne 
vrline . Alfinih modelov: skopaj 
športbe pospeške, odlično lego na 
cesti, zelo, dobre zavore, pet pre
stav, opremo, ki 'jo pri drugih hi
šah dobite le za doplačilo (me
rilnik vrtljajev, manometer za 
olje, termometer za vodo, digital
no uro itd..). Skratka, giulietta je 
zelo dobro opremljen avto, ima

pa tudi nekatere napake. Tako 
je prtljažnik zaradi odrezanega 
zadka nekoliko skromen, saj jc 
njegova prostornina 370 kub. de
cimetrov. Tudi stopnja dodelano
sti bi lahko bila v avtu, ki velja 
skoraj 11 milijonov lir, nekoliko 
boljša. Vendar, kdo bi gledal na 
te malenkosti, ko sede za volan, 
zavrti ključ in se izpod pokrova 
razleže znano zamolklo brnenje, 
ki je značilno za Alfine motorje. 
Ob tem prijetnem zvoku se človek 
poda na mestne ulice in takoj 
opazi, da se kljub obilnim štirim 
metrom z lahkoto «preriva» skozi 
mestni promet in da mu pri se
maforjih večina drugih avtov ni 
kos. Včasih utegne celo pretakniti 
v peto prestavo in opazi, da lah
ko vozi v peti tudi pri 15G0 vrtlja
jih, 'kar priča o prožnosti 1600- 
kubičnega motorja, katerega ven
tile krmarita dve odmični gredi 
v glavi.. Edino msnjjjbjilj mu od 
časa do časa nagaja, ko bi hotel 
preiti z višje prestave v nižjo in 
se mu nekje pri praznem teku 
zatakne ter zgubi dragocene de
setinke sekunde, To je morda e- 
dina pomanjkljivost, ki jo popreč
ni voznik opazi.

Kot pri vseli Alfinih modelih pa 
ljubitelji vožnje pridejo na svoj 
račun na ovinkastih gorskih ce
stah, kjer pridejo do izraza vse 
odlične, lastnosti giuliette, od moč- 

• riega motorja, do odlične lege na 
cesti in zelo natančnega volana.

Volan Jn armaturna plošča giuliette
Pa še nekaj tehniških podatkov: 

giulietto poganja štirivaljni vr
stni' motor, z dvema odrtiičnima 
gredema v glavi; prostornina 1570 
kub. cm, največja moč 109 KM 
pži ,5600 vrtljajih, največ ji ’ navor 
14,5, kgp pri 4300 vrtljajih, dolžina 
421 cm, širina 165 cm, teža 1070 
kg, posoda za gorivo 50 litrov. 
Poraba od 8 do 11,5-12 litrov za 
100 km.

ITALIJANSKA TV 
Prvi kanal

13.00 Poletni maraton
13.25 Vremenske razmere
13.30 DNEVNIK

in Danes v parlamentu 
17.C0 Zgodbe starega Zahoda 

V mestu vlada strah,
TV rilm

17.50 Risanke
18.00 Mazinga «Z» — risani film
18.20 Spoznavajmo šport: 

Alpinizem
19.20 TV film iz serije 

cAiutante tuttofare»
19.45 Almanah

in Vremenske razmere
20.00 DNEVNIK
20.40 Policaji v cilindru: 

tekmeci Sherlocka Holmesa
21.35 Nad črto: Redovnik Ettore 

in njegovo delo
22.05 športna sreda 

Evrovizija
Boks: Finnegan — Salvemini 
Ob koncu DNEVNIK, Danes 
v parlamentu in Vremenske 
razmere
Drugi kanal

13.00 DNEVNIK 2 - Ob 13. uri
13.30 Jeans koncert:

Poje Al Stevvart
17.00 Glasbena oddaja, ki jo vodi 

Lucio Dali a
Program za mladino

17.45 Spoznavajmo gledališče
18.15 Risanke
18.30 Iz- parlamenta in 

DNEVNIK 2 — športne vesti
18.50 Ilarold Lloyd show, 9. epiz.
19.15 Astro Robot —

Kontakt ipsilon, .risani film
19.45 DNEVNIK 2 — Odprti studio
20.40 Robinovo gnezdo, TV film
21.05 V Evro vizi ji: Igre brez meja 

finalno srečanje
22.30 Posnetki iz Indijfe, 2. dol 

Ob koncu DNEVNIK 2 — 
Zadnje vesti
Tretji kanal

19.00 DNEVNIK 3
19.30 Gianni ‘in Pinotto
19.35 Mladina iz mestne četrti:

Mirafiori
20.05 Šolska vzgoja:

Tečaj za prvo pomoč
20.30 Gustav — risanka
20.40 Shanghai Express, film v 

katerem nastopa Mariene 
Dietrich

22.05 DNEVNIK 3
22.35 Gianni in Pinotto

JUGOSLOVANSKA TV 
Ljubljana

16.55 Dan mornarice, prenos o- 
srednje proslave v Portorožu

18.40 Poročila
18.45 Z besedo in sliko:

O čudovitem povodcu
19.00 Velike razstave — 

dokumentarna serija
19.25 Festival mladinskih pevskih 

zborov v Celju
19.45 Obzornik
20.00 Ne prezrite
20.15 Risanka
20.26 Zrno do zima
20.30 TV dnevnik
21.00 Reportaža pred oddajo Igre 

brez meja
21.05 Namur: Igre brez mpja
22.30 Majhne skrivnosti velikih 

mojstrov
22.35 625

23.15 V znamenju
Koper

20.00 Otroški kotiček
20.15 Stičišče
20.45 TV dnevnik
21.00 Razočaranje — film
22.25 Na vrsti so komiki — Harry 

Langdon 
Zagreb

19.15 Sezamova ulicr
19.15 Zabavna medigra
20.30 TV dnevnik
21.00 Reportaža pred oddajo Igre 

brez meja
21.00 Namur: Igre brez meja

ŠVICA
19.00 Program za mladino
20.05 Znamenja, petnajstdnevna 

oddaja o kulturi
21.05 Namur: Igre brez meja
22.30 TV dnevnik

TRST A
7.00, 8.00, 10.00, 13.00, 14.00, 

17.00, 19.00 Poročila; 7.20 Dobro 
jutro po naše; 8.10 Jutranji al
manah: Čoln - šport in razvedrilo;
9.00 Otroški kotiček; 9.20 Utrinki 
iz operet in glasbene skice; 10.10 
Radijski koncert simfonične glas
be; 11.00 Jug. lahka glasba; 11.40 
Folklorni odmevi; 12.00 «Pod Ma- 
tajurjanv, posebnosti in omika Na- 
diških dolin; 12.30 Melodije od 
vsepovsod; 13.20 Zborovska glas
ba s koncertnega odra; 13.40 In
strumentalni solisti; 14.10 Radi 
smo jih poslušali; 14.30 Roman v 
nadaljevanjih - «Angeli noči» - 5. 
del; 15.00 Glasbeni popoldan za 
mladino; 16.00 Svoboda je tera- 
pevtična; 16.30 Orkestri in 'zbori; 
17.10 Klasični album: Vokalno in
strumentalne skladbe) 18.00 '"(Na1-;; 
rednostni trenutek Slovencev v I-' 
talili; 18.30 Jazz na koncertnem 
odru.

KOPER
(Italijanski program)

8.30, 9.30, 10.30, 11.30, 12.30,
13.30, 14.30, 15.30, 16.30, 17.30.
18.30, 19.30, 20.30 Poročila; 8.00 
Glasba za dober dan: 8.20 Horo
skop; 9.00 štirje koraki; 9.15 Poje 
Ann Margret; 9.32 Lucianovi di- 
pisniki; 10.00 Z nami je. . .; 10.00 
Igra orkester Baiardi; 10.30 Pe
sem dneva; 10.40 Mozaik, glasba 
in nasveti; 11.00 Horoskop; 11.03 
Glasbeni flash; 11.10 Otroški koti
ček; 11.32 Kim, svet mladih; 12.05 
Glasba po željah; 14.00 Prijetno 
popoldne; 14.33 Izbrali smo za 
vas; 15.00 Posebna oddaja iz Ri
ma; 15.15 Mala diskoteka; 15.33 
Glasba: 15.45 Z nami je. . .; 16.00 
Na svežem zraku; 16.45 Istrske 
pesmi in plesi; 17.00 Orkester 
Frank Nelson; 17.32 Crash; 18.00 
Vrtiljak jugoslovanskih motivov; 
18.32 Glasbeha oddaja; 19.15 Or
kester Bus Connection; 19.32 Glas
ba; 20.25 Glasbena oddaja; 20.45 
Slišimo se jutri.

KOPER
(Slovenski program)

7.30, 8.25, 14.30, 15.30 Poročila;
7.00 Glasba za dobro jutro; 7.05 
Jutranji koledar; 8.15 Najava spo
reda; 14.00 Najava sporeda, pre
gled dogodkov; 14.05 Zapojmo pe
sem - spored mladinske zborovske 
glasbe; 14.40 Melodije na tekočem 
traku; 15.00 To smo mi - glasbe
na oddaja za mlade; 15.37 Glas
beni notes; 16.00 Dogodki in od
mevi; 16.30 Glasba po željah;
17.00 Po samoupravni poti; 17.10

Vaš telefon, naš mikrofon in na
rodnozabavna melodija na vaš te
lefonski klic - 25-888; 17.30 Pri
morski dnevnik; 17.45 Zabavna 
glasba.

RADIO 1
7.00, 8.00, 10.00, 12.00, 13.00, 15.00, 

19.00 Poročila; 6 00 Glasbeno pre
bujanje; 6.25 Glasbeno - govorni 
program: 7.15 Pojeta Drupi in 
Goran Kuzminac; 8.30 Včeraj v 
parlamentu; 9.00 Radio ancli’io, 
glasbeno - govorni program; 11.00 
Jutranji variete; 12.03 Vi in jaz 
'80; 13.15 Glasbena oddaja; 14.30 
Romani, poezije in glasba; 15.03 
Rally; 15.30 Popoldanska sreča
nja; 16.30 Monologi: 17.00 Patcli- 
vvork: 18.25 Socialisti med kroni
ko in zgodovino; 19.30 Jazz glasba. 

RADIO 2
6.30. 7.30, 8.30, 9.30, 11.30. 12.30, 

13.30. 15.30. 16.30, 17.30, 18.30, 19.30 
Poročila;, 6.00 . - 9.00 Dnevi; 9.05 
Fabicla - radijska nadaljevanka: 
9 32 10.12 Luna v vodnjaku: 11.32 
Tisoč pesmi; 12.45 Program s Cor 
radom; 13.41 Glasba in kino; 15.40 
Narodna glasba; 15.50 Sinovi in
špektorja, kratka zgodba; 16.45 
Popoldanska srečanja; 17.32 Glas
ba; 17.55 Svet pravljice; 18.08 Ra- 
diiska priredba; 18.35 Ali vam je 
všeč Toscanini?; 19.50 D. J. Spg- 
cial, plošče.

LJUBLJANA
7 00, 7.30, 8.00. 9.00, 10.00, 11.00, 

12.00, 15.00, 20.00 Poročila; 7.50 
Dobro jutro, otroci!; 8.30 Iz naših 
sporedov; 9.08 Z glasbo v dober 
dan; 9.30 Pisan svet pravljic in 
zgodb; 10.05 Z radiom na poti;
10.05 Rezervirano za. . .; 13.35 Zna
no in priljubljeno; 13.10 Veliki za
bavni orkestri; 1.3.30 Kmetijski 
nasveti; 13.40 Ob izvirih glasbene 
umetnosti; 14.20 Zabavna glasba;
14.30 Priporočajo vam. . .; 15.05 
Razmišljamo, ugotavljamo; 15.25 
Naši poslušalci čestitajo in po
zdravljajo; 16.00 Dogodki in od
mevi; 16.30 Zabavna glasba: 17.00 
«Loto vrtiljak*; 18.00 Studio ob 
17.00; 19.00 Zborovska glasba v 
prostoru in času; 19.15 Naš gost;
19.30 Odskočna deska; 20.25 Za
bavna glasba; 20.35 Lahko noč, 
otroci!; 20.45 Minute s Celjskim 
instrumentalnim kvintetom; 21.00 
Koncert za besedo - Chopin; 21.25 
Solistične skladbe Bele Bartoka;
22.05 Giacomo Puccini: Odlomki 
iz opere «Madame Butterfly»: 23.30 
Revija slovenskih pevcev zabavne 
glasbe; 24.05 Lirični utrinki; 24.10 
Jazz pred polnočjo.

DUŠAN žeueznov________________ IV.

DIVJALI SO
MED VOJNO

^________ PO PRIMORSKI
Nemški policijski stotnik Giinther Neubert

Neubert: Potem Menina planina in h koncu s tremi 
četami iz prostora pri Ihanu na vrhove severno od Save.

Predsednik: Dobro. In meseca marca 1945 ste oprav
ljali katero akcijo?

Neubert: Meseca marca 1945 nisem samostojno izvr
šil nobene akcije, ampak sem bil samo udeležen kot po
veljnik čete pri akciji «Friihlings Anfang*.

Predsednik: Dobro. Povejte nam naloge te vaše čete 
In kje in kako ste izvršili, oziroma je vaša četa izvr
šila te naloge?

Neubert: Moja četa je bila v sklopu III. bataljona, 
katerega poveljnik je bil stotnik Winnes. Najprej sem do
bil nalogo, da se v sklopu tega bataljona postavim na 
višine pred Kropo, potem sem korakal v splošnem v ju
gozahodni smeri ob robu Javornika v Poljansko dolino. 
Tam sem dobil nalogo, da zavarujem cesto okrog orožni
škega oporišča, čigar imena pa n« vem. S tega mesta sem

šel naprej na Sedlo, severozahodno od vrha Blegaša. Po
tem smo prekoračili staro slovensko - italijansko mejo 
in prišli do ceste, ki vodi v Hotavlje, oziroma Cerkno.

Predsednik: Dobro. Ali ste vsaj na tej poti od Krope 
do Cerknega naleteli na kakršenkoli odpor partizanov?

Neubert: Ko smo prišli iz Krope, smo ob Javorniku 
zadeli na ogenj partizanov, ki je pa takoj nehal in po
tem smo šli naprej.

Predsednik: Obtožnica vam očita, da ste v Podpeči pri 
Cerknem zajeli dva moška in tri ženske, ki ste jih potem 
dali justificirati. Opišite nam ta slučaj podrobneje. -

Neubert: Res je, da smo ta dva človeka prijeli, ni pa 
res, da bi bili oni po mojem nalogu justificirani.

Predsednik: Opišite podrobneje ta slučaj, kako ste jih 
zajeli, komu ste jih predali, kdo je justifikacijo odredil 
in kdo je justifikacijo izvršil?

Neubert: Ko smo prišli mimo nekaterih hiš v neko 
globel, se je pričelo streljanje na moje prednje čete od- 
zadaj. To je bila obveščevalna četa štirih mož, ki je stre
ljala na sprednji del moje čete. Mi smo jih premagali, 
dva moža sta bila ujeta, dva pa sta padla. Istočasno pa 
so se od skupine hiš bližale tri ženske, ki so prihajale 
iz tega kraja. Izjavile so, da so bile zaposlene v parti
zanskih vojašnicah, ki so bile nekaj ur hoda v isto smer, 
kamor smo mi prodirali. Kraja niso vedele natančno. Po
trdile so, da vojašnice zasedajo partizani. Na moje vpra
šanje, koliko jih je, 50, 80 ali sto, so odgovorile 50 do 100. 
Zaradi tega dejstva sem moral aretirati te ženske, ker 
je bila nevarnost za mojo četo.

Predsednik: Kam ste te tri ženske izročili?

Neubert:. Te tri ženske sem v smislu dolžnosti takoj 
oddal komandi.

Predsednik: Ali vam je o teh treh zajetih ženah in 
teh dveh zajetih partizanih še nadalje kaj znanega?

Neubert: Ni mi znano ničesar drugega kakor to, da 
sem moral odrediti dva moža za justifikacijo.

Predsednik: Kdo vpm je dal nalog za justifikacijo?
Neubert: To mi je dal moj bataljonski komandant 

VVinnes.
Predsednik: In vi ste to povelje izvršili?
Neubert: Tega nisem storil, ampak sem odklonil.
Predsednik: Ste odredili dva moža, ki jih je zapovedal 

komandant bataljona?
Neubert: Z ozirom na dejstvo, da je sedaj koman

dant bataljona Winnes prevzel odgovornost za čete, ker 
šem odklonil poslušnost, mi ni preostalo drugega, kot da 
sem tista dva moža določil.

Predsednik: Ali sta vam ta dva odrejena vojaka po
vedala, ali je povelje Izvršeno in kako sta ga izvršila?

Neubert: Ne morem se spomniti besed te dveh mož, 
ki sta izvršila justifikacijo. Z ozirom na to, da sem imel 
glede tega v Nemčiji določena prerekanja in ker ljudje 
navadno, kadar pridejo do take akcije, samo poročajo, 
da so jo izvršili, vem samo to, da sem ju vprašal, ali 
sta bila pri bataljonu.

Predsednik: Ali sta to potrdila?
Neubert: Da.
Predsednik: O ničesar drugem niste poročala?
Neubert: Ne morem se spomniti.
Predsednik: Tovariš tožilec, še kakšno vprašanje? Ne?

Vojaški tožilec: Obtoženi Neubert, ali ste imeli * 
seboj pse?

Neubert: V svojem oddelku nisem imel psov.
Vojaški tožilec: Ali sta bila tista dva moška, ki ste 

ju ustrelili skupaj z ženskami, partizana ali nista bila par
tizana?

Neubert: Mislim, da sta bila. Toda tega ne vem, jaz 
sem ju oddal bataljonu.

Vojaški tožilec: Kdaj je to približno bilo?
Neubert: To je bilo ob koncu marca.
Vojaški tožilec: Slučajno imam tu izjavo gospodinje 

tiste hiše, kamor ste zaprli te žrtve in ki je izpovedala 
sledeče: Na cvetno nedeljo 1945. leta so prišli Nemci - po
licisti v mojo hišo, kjer so ostali enajst dni. Dva do tri 
dni potem, ko so prišli, so prignali v mojo hišo tri ženske 
in dva moška ter jih zaprli v klet moje hiše. Neko opoldne 
so jih prignali in tretji dan po kosilu so jih odgnali proti 
sosednji hiši in jih v gozdu za hišo ustrelili. V času, ko 
so jih imeli zaprte v moji hiši, so jih zasliševali ter jim 
niso dali nobene hrane. Policisti so imeli s seboj tudi po
licijske pse, ki so jih vzeli s seboj, ko so žrtve odpeljali 
na streljanje. Kakor je bilo videti na postreljenih žrtvah, 
so bile žrtve po rokah obgrizene, iz česar se vidi, da so 
policisti pred ustrelitvijo naščuvali svoje pse, da so žrtve 
grizli in trgali. Ena izmed ustreljenih žensk je bila no
seča. V času, ko so policisti bili pri nas, to je enajst dni, 
so po vseh hišah ropali. Suho meso, ki so ga par opali, 
so imeli za hrano svojih policijskih psov. Druga priča Je
ran Frančiška potrjuje isto s pripombo, da je bil ena izmed 
žrtev gospodar Sabati iz Lajš pri Novakih, katerega so zaje
li na poti in sploh ni bil partizan, pa so ga vseeno ustrelili.
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JUGOSLAVIJA DANES 
PROTI LUKSEMBURGU
Srečanje bo v Luksemburgu ob 19.30 - Bo Hrstič igral? 
* Plavi» jurišajo na visoko zmago - Tudi trije «tujci»

LUKSEMBURG — Jugoslavija bo 
danes ob 19.30 v Luksemburgu odi
grala prvo izločilno srečanje sku
pine 5 za svetovno prvenstvo v Špa
niji leta 1982.

Jugoslovanski reprezentanti so 
včeraj odpotovali v Luksemburg in 
že popoldne so opravili trening. 
Zvezni trener Miljanič je sporočil 
enajsterico, ki bo danes stopila na 
igrišče. Leta je naslednja: Pante- 
lič; Zoran Vujovič, Hrstič (Klin-
čarski); Jovanovič, Buljan, šljivo;
Petrovič, Šestič, Zlatko Vujovič, 
Sušič. Sečerbegovič.

V dvomu je nastop redkega bra
nilca Hrstiča, ki se je poškodoval 
v prvenstvenem srečanju s Crveno 
zvezdo. Kot vidimo, bodo v vrstah 
«plavih» nastopili tudi trije nogo
metaši, ki igrajo v tujini, in sicer 
Buljan (Hamburger). Jovanovič 
(Manchester United) in Šljivo (Lie
ge).

Luksemburg pa bo danes igral 
v naslednji postavi: Moes; Girres, 
Zuang, Dax. Meunier; Wagner, 
Dresch, Di Domenico; Weis, Lan- 
gers, Reiter.

Sodnik bo Avstrijec Latzin.
»Plavi* bodo morali danes juri- 

Sati na visoko zmago, saj bi uteg
nila odločati o prvih dveh uvršče
nih ekipah skupine 5 prav razlika 
v golih. Skupno z Jugoslavijo in 
Luksemburgom nastopajo v tej sku
pini še Italija, Danska in Grčija.

Naj omenimo, da si bo današnje 
srečanje v Luksemburgu ogledal tu
di italijanski zvezni trener Enzo 
Bearzot.

DREVI OB 20.30 NA GREZARJU

Prijateljska tekma 
Triestina - Rijcka

Po nedeljski prijateljski tekmi 
proti Udineseju, bo danes Triesti
na na domačem igrišču odigrala še 
srečanje z jugoslovanskim prvoliga
šem Rijeko, ki je odlično začela le
tošnje prvenstvo. V nedeljo je ce
lo zamudila priložnost, da ostane 
sama na vrhu skupne lestvice: go
stovala je namreč v Beogradu pri 
prvouvrščeni Crveni zvezdi, za ka
tero je zaostajala le za točko, ven
dar je tesno izgubila z 2:1 in je 
sedaj na tretjem mestu skupaj z 
Dinamom, Vardarjem in Radničkim.

Za tržaškega tretjeligaša bo dre-

V SOBOTO V GORICI

Začetek tečaja 
predšolske telovadbe
ZSŠDl organizira v prihod

njih tednih tečaj za vaditelje 
otroške telovadbe za predšol
ske otroke, ki bo v prostorih 
telovadnice kulturnega doma v 
Gorici, v glavnem ob sobotah 
popoldne in nedeljah zjutraj.

Prva ura tečaja bo že v so
boto, 13. septembra, ob 17. uri, 
na kateri se bodo tečajniki po- 
razgovorili o samem urniku 
predavanj in o vsem poteku 
tečaja. Tečaj bo vseboval teo
retično in praktično vadbo s 
predšolskimi otroki, tako da bo 
v svoji celoti zajel vse elemen
te telesnokulturne vzgoje naj
mlajših.

Vsi, ki so zainteresirani (fan
tje in dekleta) za tečaj vadite
ljev predšolske telovadbe, se 
lahko za podrobnejše informa
cije obrnejo na domača šport
na in prosvetna društva na 
Goriškem ali pa na urad ZSŠDl 
v Gorici (Ulica Malta 2 - te
lefon 26-44).

O samem poteku tečaja pa 
bomo v našem dnevniku nak
nadno še poročali.

višnje srečanje nova, lepa prilož
nost za preverjanje forme pred 
bližnjim prvenstvom, pa tudi, da se 
oddolži publiki za obsojanja vred
ne izgrede in nešportno obnašanje, 
do katerih je prišlo med nedeljsko 
tekmo »prijateljstva* proti Udine
seju.

Srečanje med Triestino in Rijeko, 
za katero pa ne bo zaigral repre 
sentant Hrstič, ki bo danes morda 
branil barve «plave» reprezentance 
Proti Luksemburgu v prvi kvalifi
kacijski tekmi za svetovno prven
stvo, se bo pričelo ob 20.30 na sla 
dionu Grezar.

HOKEJ NA LEDU
V PRIJATELJSKI TEKMI

«Azzurri» premagali 
ljubljansko Olimpijo

Italija — Olimpija 
(4:1, 1:0, 4:2)
CORTINA D'AMPEZZO — Tudi v 

drugem prijateljskem srečanju z 
|talijansko reprezentanco je lju
bljanska Olimpija izgubila. Pove
dati pa moramo, da je bila tjubljan 
ska ekipa brez dveh igralcev, saj 
sta manjkala Lomovšek in Kovač. 
Igra je bila kljub temu napeta, saj 
so jugoslovanski hokejisti nudili

»azzurrom* dober odpor.
Po tekmi je trener Olimpije izja

vil. da je bil z igro svojih igral
cev zadovoljen. Strelci za Olimpi
jo: Sekelj, Vidmar in Rudi Hiti.

Avstralci za Davisov pokal
Avstralska teniška zveza je spo

ročila imena igralcev za srečanje 
Davisovega pokala z Italijo, ki bo 
od 19. do 21. t.m.

Poleg kapetana Fraserja bodo 
igrali Phil Dent, Rod Frawley, Pe
ter McNamara in Paul McNamee.

Salveminl — Finnegan
SANREMO — Danes bo 27-letni 

Matteo Salvemini stopil na ring 
proti 32-letnemu Angležu Kevinu 
Finneganu za evropski naslov sred
nje kategorije.

NOGOMET MEMORIAL ŽARKO RACE

PROSEČANI PRVI FINALISTI
Sinoči so v polfinalu po podaljških premagali nogometaše trebenskega Pri
morca - Po 90’ igre rezultat neodločen 1:1 - Danes Vesna - Zarja (20.30)

2:1Primorje — Primorec
(1:1; 1:1)
PRIMORJE: Štoka, Milič, To- 

mizza, Babuder, Šugan, Angeleri, 
Persi, Pertot, Caharija, Vaseotto, 
Rustja.

PRIMOREC: Leone, R. Malalan, 
Štoka, Čuk, Križmančič, Marko 
Kralj (46. min. Finessi) E. Kralj, 
Walter Milkovič (80. min. F. Milko
vič), P. Kralj, Mauro Kralj, C. 
Kralj.

STRELCI: v 37. min. Caharija, 
v 40. min. M. Kralj, v 103. min. 
Persi.

SODNIK: Zidarič iz Trsta
GLEDALCEV- 400
Šele po podaljških si je proseško 

Primorje zagotovilo vstop v finale 
Racetovega memoriala. Po 90 mi
nutah igre je bil namreč rezultat 
neodločen 1:1. Potrebnih je torej 
bilo še 30. minut igre, da smo zve
deli za ime prvega finalista.

Od vsega začetka je imelo Pri
morje rahlo terensko premoč in

NAMIZNI TENIS NA GOSTOVANJU V ANKARI

Krasova mladinka S. Doljak 
prvič z «azzurrami» v tujini
Udeležila se je mednarodnega prvenstva Turčije - Izredno ko
ristna izkušnja - Upanje, da to ni zadnji nastop med najboljšimi
Pred tednom dni je 15-letna Kra

sova mladinka Sonja Doljak zaklju
čila svoje prvo potovanje izven dr
žavnih meia z italijansko mladin
sko namiznoteniško reprezentanco.

«Zdoma sem bila devet dni: naj
prej smo en dan trenirale v Rimu, 
nato pa smo vas teden trenirale 
in nastopale v Ankari na medna
rodnem prvenstvu Turčije. V žen
skem ekipnem tekmovanju smo za 
Italijo nastopale Maccalli, Scartoni 
in jaz in smo izgubile tako proti 
Madžarski kot proti Turčiji s 3:0, 
Med posameznicami sem že v pr
vem kolu izgubila z močno doma
činko z 1:2, precej bolje pa sem 
v mešanih dvojicah zaigrala s Sil- 
verijem, saj sva v prvih dveh ko
lih premagala bolgarski par z 2:1 
in avstrijsko dvojico z 2:0, v četrt
finalu pa sva naletela na korejsko 
dvojico (ki je nato tudi zasedla 1. 
mesto) in izgubila z 1:2. Moška 
mladinska ekipa Italije pa je ekip
no zasedla dobro četrto mesto*.

»Meniš, da je bilo tako s tehnič
nega kot človeškega vidika to tvoje 
potovanje koristno?*

«Žp prej sem nastopila z državno 
reprezentanco v Potenzi in se ude
ležila priprav v Rimu' in Bocnu, 
to pa je bilo nekaj novega in e- 
dinstvenega. ker sem prvič potova
la z «azzurrami» v tujino. Počutila 
sem se zelo dobro, družba je bila 
prijetna in sproščena, edine težave 
nam je povzročala visoka vročina. 
Igrala sem z močnimi nasprotnica
mi in sem si nabrala veliko izku
šenj, ki jih bom skušala v bodoče 
praktično izkoristiti. Tudi naš ki
tajski trener je bil v glavnem za
dovoljen z našim nastopom in nas 
je sproti opozarjal na pomanjkljivo
sti. Predvsem moramo vse igralke 
bistveno izboljšati serviranje, ker 
je ta element izredno pomemben 
za razvijanje predvsem napadalne 
igre.*

«Misliš, da te bodo še uvrstili v 
državno reprezentanco?*

»Jaz bom pridno trenirala in sku
šala priboriti svojemu društvu Kras 
čimveč uspehov. Če mg bodo ponov
no poklicali v reprezentanco, bom 
tega zelo vesela in bom skušala ča
stno zastopati naš slovenski šport.* 
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JADRANJE
NA REGATI ČUPE V SESLJANU

Najmlajši kljub burji 
vsi srečno do cilja

V nedeljo je čupa priredila v Se- 
sljanu regato za lahke jadrnice. 
Trikotnik, ki je meril približno 3 
morske milje, :o morale lahke ja
drnice prepluti dvakrat, optimisti 
pa enkrat. Vreme je bilo lepo, pi
hala pa je precej močna burja, ki 
je jadralcem povzročala preglavi
ce ter marsikoga tudi prevrnila.

Delovqpje ZSŠDl

ZSŠDl
obvešča, da bo danes, 10. septem
bra, ob 18. uri v Križu («Ricrea- 
torio«) seja komisije za namiz- 
®i tenis.

Pohvaliti moramo najmlajše na 
optimistih, .ki se niso prestrašili 
vetra tpr so vsi dospeli do cilja. 
Najbolj pa sta se izkazala Ivo Je
rič (Čupa) ter Tomaž Ban (Sire
na). Med ostalimi jadrnicami je 
prvi prišel do cilja Sedmak (raz
red 420), potem ko sta se Bensi in 
Volpi. ki sta do tedaj vodila, prevr
nila pod sunkom burje. Zelo dobro 
sta krmarila tudi brata Poljšak 
(420). Tretja je bila Guštinova «0- 
mara». Za vse ostale lahko rečemo, 
da niso bili kos močnemu vetru, ter 
so precej zaostali.

LESTVICA
Optimist
Tomaž Ban (Sirena) 1.57*38”
Ivo Jerič (Čupa) 1.57’58"
Erik Cingerle (Sirena) 2.15'00”
Sara Bensi (Čupa) 2.25*37”
Aleksander Grilanc
(Čupa) 2.45'00”
Devan Košuta (Čupa) 2.32*53”
Lahke jadrnice
Sedmak - Bonin (420)
(Čupa) 1.32*47”
Poljšak • Poljšak (420)
(Sirena) 1.34*37”
Guštin (jola O.K.)
(Čupa) 1.50*27"
Starc - Pertot (470)
(Sirpna) 1.55*06”

(470)
1.56*34"
1.59’34”

5. Bensi - Volpi 
(Čupa)

6. Cibic (laser) (čupa)
7. Malalan - Sosič (470)

(Čupa) 2.09’07"
8. Štoka - Germani (F. J.)

(Čupa) 2.25T6"
9. Danieli - Pertot (F. J.)

(Čupa) 2.28’54”
Kosmina

.1
Člani, odbor, posebno pa le 

čajniki čestitajo Eriki, in Bog 
danu Miliču ob rojstvu

NASTJE
mali NASTJI pa želijo mnogo 
sreče v življenju

TPK Sirena

SPORED
Danes druga polfinalna tekma 

Vesna - Zarja (20.30) 
Jutri počitek
12. 9.: finale za 3. mesto
13. 9.: finale za 1. mesto

je bilo bolj uspešno od Primorca, 
predvsem na sredini igrišča. Prvi 
zadetek pa je padel šele po 37. 
min. igre, ko je Caharija s para- 
bolnim strelom premagal vratarja 
I^oneja. Trgbenci so reagirali in 
z lepim zadetkom M. Kralja ize
načili.

V nadaljevanju pa je ekipa Pri
morca docela popustila, vendar 
Primorje, kljub nekaterim izrednim 
priložnostim, ni znalo izkoristiti 
terenske in taktične premoči in so 
bili potrebni podaljški, da so si 
Prosečani zagotovili sicer zasluže
no zmago.

B. R.

lestvice, žal pa jim manjka izku
šenj in nekaj več odločnosti, ki 
hi jim lahko prinesle prvo mesto. 
Prav to pa si klub od njih priča
kuje, saj tehnično ne zaostajajo za 
nikomer.

Posebna pohvala pa gre Arianni 
Bogateč za 14. mesto, saj je to 
bila njena prva regata in Petru 
Sterniju za najboljšo uvrstitev v 
letošnji sezoni.

REZULTATI
L Corradp Anis (YCH Tržič)
2. Oliviero Neviero (SVOC Trži)
3. Vasco Vaseotto (CVM Milje)
5. Peter Sterni (Sirena)
6. Davorin Starc (Sirena)
8. Lorenzo Bogateč (Sirena)

12. Aljoša Starc (Sirena)
14. Arianna Bogateč (Sirena) 

Prihodnji teden pa bodo, poleg 
optimistov, Sirenine posadke nasto
pile tudi v razredih »snipe* in 
«420».

m.p.

V okviru spominskih svečanosti za bazoviškimi junaki so priredili tudi balinarski turnir, katerega se je 
udeležilo kar dvaindvajset ekip s tostran in onstran meje in na katerem je prvo mesto in s tem tro
fejo bazoviških žrtev in pokal ZSŠDl osvojil Hrast iz Kobjeglave. Na sliki vidimo predstavnike posa

meznih ekip po nagrajevanju

HOKEJ
RJiVl — Danes se bo začel v Lil- 

la v Franciji izločilni del mladin
skega evropskega prvenstva v hor 
keju ha travi.

Nastonale bodo ekipe Italije, 
Švedske, Gallesa, Anglije in Fran
cije. Prvi dve uvrščeni ekipi bosta 
odigrali finale, ki bo v Barceloni 
prihodnje leto.

KOŠARKA ZA NASTOP V C-2 Ud ATLETIKA V Pordenonu in v Pistoii

JADRANJE
Na mednarodni regati v Miljah

Predstavniki Sirene 
povsem zadovoljili

V nedeljo je bila v Miljah, v 
organizaciji CVM, mednarodna re
gata V razredu optimist, ki so se 
je udeležili, noleg najboljših ja
dralcev iz Milj, Trsta in Tržiča 
ter jadralcev portoroškega Pirata, 
tudi kadeti TPK Sirena. Skupno je 
startalo 33 tekmovalcev.

Med prvo regato je pihala bur
ja, ki najbolj leži jadralcem Sire
ne, vendar je niso dovolj izkori
stili, med drugo regato pa je bur
ja popustila in je zapihal maestral. 
Zaradi telesne teže pa imajo Sire- 
nini predstavniki, posebno Lorenze; 
Bogateč, rajši močnejše vetrove

Pohvaliti je treba vs? jadralce, 
saj so se vsi uvrstili v zgornji del
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RUD KR0L V NEAPLJU

Pred skoraj tremi tedni, 18. av
gusta je košarkarska ekipa Jadra
na začela s treningi in pripravami 
na novo sezono, v kateri bodo ’a- 
dranovci kot novinci igrali v C-2 
ligi. Čaka jih torej težavna sezo
na, vseeno pa jih bi morala vo
lja do dela. ki so jo pokazali na 
treningih, privesti do novih uspehov.

V moštvu je prišlo do nekaj no
vosti, o katerih velja takoj spre
govoriti. Trener je seveda ostal 
Jože .Splichal iz Novega mesta, ki 
se je v pretekli sezoni izkazal kot 
izredno požrtvovalen in pripravljen 
trener. Splichal ima na razpolago 
približno 15 igralcev, od katerih bo 
izbral najboljšo dvanajsterico. Prav 
v igralskem kadru pa je prišlo do 
tistih novosti, o katerih smo prej 
govorili. Jadran je zapustil Mauro 
Čuk. ki bo poizkusil srečo pri tr
žaškem prvoligašu. Zabeležimo pa 

‘Ajptt* ti^nove,.prihode,K* Jadranu 
pristopila najboljša Borova
iili' ■ '

Znani nizozemski nogometaš Rud Krol je včeraj prispel v Neapelj, 
da bi se s tehničnim vodjo Napo lija Julianom domenil o morebitnem 

prestopu v neapeljsko društvo

Jadranovci se temeljito Adriini atleti v deželni 
pripravljali v Sloveniji ter v državni konkurenci

Idealni pogoji za delo ■ Moštvo se je okrepilo

Kontovela prišel še mladi, a zelo 
obetajoči Robert Daneu. V taki po
stavi so jadranovci že igrali na Tur
nirju sv. Lovrenca in so tudi osvo
jili prvo mesto. O tej novi ekipi 
lahko gotovo rečemo, da je zamej 
ska košarkarska reprezentanca.

Pa povrnimo se k pripravam. Pr
vi teden so fantje trenirali po pro- 
seških gmajnah. Resnejše delo se 
je začeto z drugim tednom priprav. 
Ekipa je zato izrecno odpotovala 
na Otočec pri Novem mestu, kjer 
so pogoji za temeljito delo res iz
redni. Zjutraj je bil trening na 
trim stezi. Tu so jadranovci posve
tili skoraj uro in pol izključno te
lesni pripravi. Popoldne pa so v 
telovadnici v Novem mestu dve uri 
vadili z žogo in pilili predvsem 
taktiko. Po tednu treninga na O- 
točcu so naši fantje prišli domov 
samo za en dan, kajti že v pone 
deljek so morali na Ravne na Ko
roškem, kjer jih je čakal še drugi 
teden priprav. Kot že septembra 
lani je bil Jadran tudi letos gost 
ZTKOS. Tudi tu so bili pogoji za 
delo odlični.

Skratka, Jadran se s polno paro 
pripravlja na novo prvenstvo. Fan

tje so v teh dveh tednih v Slove 
niji gotovo veliko pridobili, kajti 
štiri ure treninga dnevno le pome
ni nabiranje dobre kondicije. Upaj
mo le, da. se bo vse nadaljevalo 
po začrtani poti, tako da bodo ja- 
drapovci 12. oktobra, ko bi se pred
vidoma moralo začeti prvenstvo, že 
nared za svojo novo «avanturo».

Ivo Starc

NOGOMET

Umrl navijač v Angliji
LONDON — Včeraj je podlegel

številnim poškodbam na glavi 17 
letni navijač Craig French. Mlade
nič je prisostvoval nogometni tek
mi Middlesbrough -> Nottingham Fq- 
rest. Med tekmo je prišlo do veli
kih neredov, ki so. tako terjali tu
di mlado žrtev.

Že danes v Pordenonu izbirno tekmovanje za sestavo 
deželne reprezentance za troboj Alpe-Adria

Ta teden bo za Adriine atlete do
kaj zahteven, saj bodo nastopili na 
tekmovanjih z deželno ter celo dr
žavno konkurenco. Dečki in deklice 
bodo najprej startali danes v Por
denonu, na izbirnem tekmovanju za 
sestavo deželne reprezentance ki bo 
20. t.m. nastopila na vsakoletnem 
troboju Alpe-Adria med Slovenijo, 
Furlanijo - Julijsko krajino ter Ko
roško. Na tem tekmovanju bo nasto
pilo 8 članov lonjerskega društva, in 
sicer Fausto Bonanno ter Marko 
Saksida (zapreke), Vasilij Pečar in 
Maks Viller (daljina), Fabio Bri- 
gadini (višina), David Gregori (1500 
metrov), spet Bonanno (100 m) in 
Vasilij Pečar, Viller ter Andrej čok 
(krogla). Med deklicami pa bo Kri
stina Sumberaz tekmovala v metu 
krogle ter v skoku v daljino.

Gleda na to, da bosta v deželno

KOLESARSTVO OD KRANJSKE GORE NA VRŠIČ

Kar 400 udeležencev
Med le-temi tudi člani lonjerskega društva Adrie

Več kot štiristo kolesarjev in ko
lesark je v nedeljo zjutraj »napol
nilo* dvanajst kilometrov dolgo pot 
ki iz Kranjske gore vozi na Vršič.

Najprej je bil na sporedu netek- 
movalni del, v katerem je nastopilo 
največ udeležencev, več kot tristo, 
ki so v »Jurišu na Vršič 1980» z 
večjo ali manjšo zagnanostjo pri
speli na vrh tega gorskega prela
za. Sledil je nato tekmovalni del 
za kolesarje veterane od 35. leta 
dalje. Nastopili so tudi člani lo
njerskega društva Adria, ki so se 
v raznih kategorijah dobro odreza
li. Najtežje delo je imel Marušič v 
A kategoriji, saj se je moral spo
prijeti z izrednimi avstrijskimi vo
zači, ki so vozili navkreber, kot da 
bi bili na nromenadi Dobro sta se 
odrezala tudi Ferluga in Poropat, 
medtem ko je treba v ženski konku
renci omeniti izredno tržaško ko
lesarko Rito Boscolo, ki je na po
lovici Vršiča imela več kot tri mi-
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V NEDELJO V PREBENEGU V ORGANIZACIJI ŠD BREGTENIS

V PALLtviUli

Franulovic in Ostoja 
izločena v prvem kolu

PALERMO — Jugoslovana Želj
ko Franulovic in Marko Ostoja sta 
izgubila že v prvem kolu mednarod 
nega teniškega turnirja v Palermu, 

Dokaj presenetljivo pa je bil iz
ločen tudi Victor Pecci (Paragvaj).

IZIDI L KOLA
Marten (ZRN) Franulovic (Jug.) 

6:3, 7:5; Vilas (Arg.) - Luna (Šp.) 
6:3, 6:1; Di Louie (ZDA) Ostoja 
(Jug.) 3:6, 7:5, 6:4; Taroczy (Ma
džarska) - Albert (Niz.) 4:6, 6:3, 
6:2; Frawley (Avstral.) - Pecci (Pa
ragvaj) 4:6, 7:6, 6:4; McNamee 
(Avstral.) - Bertolucci (It.) 6:2,
6:2 itd.

NOGOMET

V NEDELJO NA PROSEKU

Tradicionalno srečanje 
med starimi in mladimi
V nedeljo, 14. tm., s pričetkom 

ob 17. uri na proseškem igrišču »ve
lika rovna* tradicionalna nogometna 
tekma med starimi in mladimi.

Za to srečanje je tudi letos na 
Proseku veliko zanimanja. Zmago 
valci se pripeljejo v vas na vozu, 
ki ga porivajo poraženci, v prime
ru neodločenega izida pa na voz 
stopi proseška godba na pihala in 
voz porivata, obe ekipi.

Torej borba za lignje in fižol bo 
gotovo zelo zanimiva pa tudi šal in 
smeha prav gotovo ne bo manjkalo.

Velik uspeh tekmovanja 
z vozički na ležajih

Tekmovanje si je ogledalo več kot 500 ljudi - D. Sancin najboljši

39'24”

nute naskoka pred drugouvrščeno, 
je pa nato preluknjala zračnico in 
izgubila dragocene minute pri me
njavanju kolesa in se je uvrstila 
nato komaj na tretje mesto. 

LESTVICE 
VETERANI KAT. A

1. Friedrig Slamanig (Salbachter 
Avstrija), ki je progo prevozil 
v 39'03"

2. Wintfried Kenda 
(Celovec)

3. Gerhard Slamanig 
(Salba-hter)

4. Razboršek 
(Branik Maribor)

5. Hafner (Kokrica)
6. Hvasti (Kokrica)
7. Marušič (Adria)
8. Furlan 

(Pedale Triestino)
9. Heli (Celovec)

10. Orel (Grosuplje)
11. Bearzi (Pedale Triestino) 47'30”

VETERANI KAT. B
1. Švajger (Rog Franek) 44’48”
2. Šircelj (Rog Franek) 47'56”

Naglič (Kokrica) 4813”

4r36”

4156”
42*22”
4414"
44*22”

44*24*
45*23’
45*48'’

4. Koppeinig (Feldkirchen) 49*10”

V nedeljo zjutraj jo bilo v Pre- 
benegu zanimivo tekmovanje z vo
zički na ležajah. če bi kdo trdil, 
da ni prireditev tega neznanega 
športnega tekmovanja uspela, bi se 
hudo motil. Tekmovanja se je nam
reč udeležilo 17 atletov, medtem ko 
je prisostvovalo dirkam več kot 500 
ljudi.

Proga je bila dolga 1010 m, kar 
pomeni, da je bila srednja hitrost 
okoli 45 km na uro; v nekaterih po
sebnih točkah proge pa so vozila 
dosegla tudi hitrost 65 km na uro.

V kategoriji «stutkar» je preprič
ljivo zmagal Damjan Sancin z od
ličnim časom 1*28". Najboljši čas 
v kategoriji »sidecar* pa je dosegla 
zmagovalna dvojica Damjan San
cin - Aldo Cunja, in sicer 1*37”.

Seveda pa je taka športna mani
festacija nemogoča brez raznih po
moči. Zahvaliti se je torej treba 
za finančne prispevke in pokale: 
sD Breg, Gostilni pri Studencu, Go
stilni Sancin, Gostilni Tul (kjer je 
bila po nagrajevanju zakuska), Ma- 
rinaz Autodemolizioni, Pivo in Pi
jače Grgič, trgovini Krmec Slavko, 
»Stori Silvio & C. Materiali per e- 
dilizia e ceramiche*, Pivo Gold 
Fassl Giarizzole.

1 1.

5. Dežman L. (Kokrica)
6. Ferluga (Adria)

VETERANI KAT. C
1. Dvoršak (Rog Franek)
2. Poropat (Adria)
3. Hrovat G. (Rog Franek)

VETERANI KAT. D 
L Kocbek (Branik)

VETERANI KAT. E
1. Eugenio Bartoli 

(Cottur TS)
2. Copperl (Avstrija)
3. Zadel (Bled)

VETERANI KAT. F
Žirovnik M.
(Rog Franek)

ŽENSKE A
1. Pika Fornezzi 

(Rog Franck)
2. Kurent (Kokrica)
3. Boscolo R.

(Cottur TS)
ŽENSKE B 

1. Marija Kokal 
(Roe Franek)

51*09"
52*04'

48'46" 
49'40” 
50’53”

1 04*28”

45*35"
48*20*

1.04*00'

1.02'42*

58 32" 
L00’06"

1.05”24"

1.00'44'

Posnetek s starta nedeljskega tekmovanja
Prebenegu

z vozički na ležajih v

V soboto pa je na kolesarski dir
ki v Kokrici, ki je veljala za dr
žavno prvenstvo Jugoslavije, nasto
pil tudi član lonjerske Adrie Sto- 

i jan Udovič, ki j" v svoji katego- 
I riji premočno zmagal v končnem 
] sprintu, potom ko je skozi vse tek- 
i movanje odlično nadzoroval nasprot
nike in bil tudi najboljši na gor
skih ciljih.

»STUNTCAR*
1. Damjan Sancin, 2. Fabrizio Ur- 

scih, 3. Enri Facchin, 4. Armando 
Sovič, 5. Livijo Sancin, 6. Stojan 
Prašelj, 7. Ljubo Bandi, 8. Fulvio 
Slavec, 9. Marijo Rapotec, 10. Aldo 
Cunja, 11. Boris Boneta, 12. Adriano

Ursich, 13. Luciano Ursich, 14. Ed
vin Križmančič, 15. Primož Sancin, 
16. Davorin Smotlak.

«SIDECAR»
1. D. Sancin - A. Cunja, 2. F. Ur

sich - E. Facchin, 3. A. Sovich - F. 
Samec.

V nedeljo pa se bodo kolesarji 
iz Trsta in iz Slovenije udeležili 
drugega kolesarskega maratona 
prijateljstva na 140 kilometrov dol
gi progi iz Kokrice pri Kranju do 
Lonjerja. Startalo bo okrog 250 ma
ratoncev in maratonk, ki bi morali 
prispeti v Lonjer okrog 14.30.

R. Pečar

-

reprezentanco uvrščena prva dva.v 
vsaki disciplini, ima gotovo največ 
možnosti za uspeh Bonanno na za
prekah, ostali pa si bodo nabirali 
dragocene izkušnje. Konkurenca bo 
huda predvsem zato, ker na tora 
tekmovanju nastopijo poleg dečkov 
tudi tekmovalci prvega letnika nara
ščajnikov. Tekmovanje, ki bo' 
novem stadionu s tartanskimi sti 
mi, se bo pričelo ob 16.3(1.

eza-

V nedeljo, 14. t.m., pa čaka te at
lete (z izjemo Sumberazove,. ki jo 
bo nadomestil Alfred Zudek) tekmo
vanje v Monsummano Terme neda-i, 
leč cd Pistoie, kjer bo meddeželni 
miting za dečke in deklice kategori
je A za 10. trofejo «Giovanni Capua- 
no». Glede na to, da je Toskana ena , 
najmočnejših italijanskih dežel v tej 
kategoriji, bo naloga naših predstav-', 
nikov težka, vsekakor pa bo to iz
redno koristna preizkušnja, saj bo • 
na startu gotovo veliko atletov, kil 
sodijo v sam državni vrh. J

Od naših atletov ima ver jetija, pij- 
več možnosti Zudek v hoji, saj je 
zadnje čase v zelo dobri formi, j 
Zanimivo pa bo slediti tudi Davidu 
Gregoriju v teku na 2000 m, kjer se 
bo srečal z najmočnejšimi italijan
skimi srednjeprogaši, Tekmovanje 
se bo pričelo ob 15.30. R. F.

TEKMOVANJE V VIDMU

Dobre uvrstitve 
ŠD Naš prapor

V nedeljo se je v Vidmu odvijalo 
lokostrelsko tekmovanje, tako ime
novani «American round*, kar po
meni, da se v članski in juniorski 
kategoriji moški in ženske pomerijo 
v streljanju v tarčo na razdalji 55, 
45 in 35 metrov, medtem ko mladin
ci izstreljajo svoje puščice na raz
dalji 35. 30 in 25 metrov.

Tekmovanje, ki se ga je udeleži
lo več kot 60 ■ lokostrelcev iz naše 
dežele in sosednjega Veneta, je bi
lo kljub hudi sončni pripeki zelo 
zanimivo, saj so se ga udeležili tu
di nekateri lokostrelci, ki sodijo v 
sam vrh državnega lokostrelstva. 
Na srečanju je nastopilo tudi 6 
mladih lokostrelcev, članov §D Naš 
Prapor iz Pevme. Kljub hudi kon
kurenci so se naši mladi strelci do
bro odrezali. V mladinski konkuren
ci si je s 712 točkami David Gririo- 
ver priboril 3. mesto, Diego Makuc 
je bil 4. (707 točk), Andrej Vogrič 
6. (663 točk) ter Vojko Pahor 7. 
(653 točk).

Med juniorji pa je Marko Koder
mac zasedel 4. mesto s 656 točkami, 
Beno Vižintin pa je bil 5. s 650 
točkami. Vili Prinčič ,

OBVESTILA
ŠK Kras

obvešča, da so treningi cicibane^; 
na igrišču v Repnti ob ponedelji- 
kih, sredah in. petkih od 18. do 
19.30. Vsi zainteresirani dečki, ki 
bi radi začeli z nogometom pri . 
ŠK Kras, se lahko javijo trener-1 
ju Vinku Hafnerju ob urah zgo
raj navedenih treningov.

ŠD Primorje .
prireja v soboto, 13., v nedeljo, 
14., in v ponedeljek, 15. septem
bra, na vrtu za društvenim sede
žem

ŠPORTNI PRAZNIK 
Spored:

SOBOTA: ob 18 uri odprtje kio-. , 
skov, ot) 20. ure dalje ples z 
ansamblom «Orangc».

NEDELJA: ob 16. uri odortie 
kioskov, ob 17. uri tradicional
na nogometna tekma med sta
rimi in mladimi, od 20 ure da
lje ples z ansamblom »Oranem. 

PONEDELTEK: oh 18. uri odpr
tje kioskov, ob 26. uri nagraje
vanje ekip in nogometašev, ki 
so nastopali na memoriala t. 
Race.

Atletska sekdja ŠZ Bor 
obvešča, da bo drevi, ob 19.30 na 
stadionu »Prvi maj* v Trstu seja 
odbora sekcije.



[Uredništvo, upravo, oglasni oddelek,
TRST. Ul. Montocchl 6. PP 559 Tal. (040) 79 40 72 (4 linije)
Podružnico Gorica. Drevored 24 Magglo 1 — Tel. (0481) 8 33 82 57 23 
Naročnino
.Mesečno 5.000 lir — vnapre| plačana celotna 60.000 Ur. Letno naročnino 
20 inozemstvo 53 000 Ur. zo naročnike brezplačno revija »DAN*.
V SFRJ številka 4.U din. ob nede!|oh 5,00 din, za zasebnike mesečno 65.00, 
letno 650.00 din. zo organizacije in pod|et|a mesečno 80,00, letno 800,00 din.
Poštni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska, Trst 11-5374

PRIMORSKI DNEVNIK
Stran 6 10. septembra 1980

Za SFRJ 2!ro račun 50101-603-45361 «ADIT» • DZS • 61000 L|ubljona, 
Gradišče 10/11. nad., telefon 22207

Oglasi Ob delavnikih: trgovski 1 modul (šlr. 1 st., vlš. 43 mmf
22.600 Ur. Finančni 800. legalni 700, osmrtnice 300. sožali« 

400 lir za mm višine v širini 1 stolpca. Mali oglasi 200 lir beseaa. 
Ob praznikih: povišek 20%. IVA 15%. Oglasi iz dežele Furlanije- Julijske 
krajine se naročajo pri oglasnem oddelku ali upravi, iz vseh drugih dežel 
v Italiji pri SPI.

Odgovorni urednik Gorazd Vesel in tiska J' ^
ZTT
Trst
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PO KORENITIH SPREMEMBAH IN ZAMENJAVAH V MINISTRSTVIH

Reševanje gospodarskih problemov 
glavna naloga nove španske vlade

Premier Adolfo Suarez pa je predvsem rešil 
spore v vladajoči uniji demokratskega centra

MADRID — Premier Suarez je 
po več mesecev trajajočih težavah, 
napadih z opozicije in iz vrst last
ne stranke, unije demokratskega 
centra, ponovno prevzel politično 
pobudo v svoje roke z ustanovitvi
jo trdnejše vlade, ki bi vsaj po 
njegovih načrtih vzdržala do kon
ca sedanje mandatne dobe.

Večina opazovalcev je bila pre
pričana, da je Adolfo Suarez. ki 
mu je kralj Juan Carlos julija 1976 
poveril nalogo, naj uresniči pre
hod iz diktature v demokracijo, z 
uresničtvijo te naloge zaključi' svo
jo politično vlogo, potem kio mu ni 
uspelo sestaviti političnega načrta, 
primernega novemu demokratične
mu položaju. Med glavnimi obtož
bami so bile nedvomno ugotovitve, 
da preveč osebno vodi špansko po
litiko in se izogiba stikom z javnim 
mnenjem.

Adolfo Suarez je take kritike iz 
vrst lastne stranke odpravil, s tem 
da je v novo vlado vključil glavne 
voditelje raznih struj, tako imeno
vane «barone», ki mu ne bodo mo
gli več očitati despotstva. Premier 
je temeljito spremenil in premetal 
ministrstva, vsega skupaj je bilo 
12 sprememb, v vlado je stopilo 
kar sedem novih ministrov, od teh 
dva, ki nista nikoli opravljala Vlad

ih funkcij.
Po izjavah uradnega predstavni

ka. je poglavitna naloga nove vla
de »izvesti bistvene spremembe v 
strukturi španskega gospodarstva*, 
ki je zabredlo v krizo. Kako bo 
Suarez to izvedel, je po mnenju 
mnogih jasno, dosledno bo ures
ničeval politiko »zategovanja pasu*. 
S tem bo v neki meri lahko tudi 
rešil zadolženost, težje bo z ne
zaposlenostjo, ki je postala v Špa
niji že zaskrbljujoča. V zunanji po
litiki ne predvidevajo bistvenih 
sprememb, kar pomeni, da nova 
vlada pomeni le zamenjavo politič
nih osebnosti, ne pa sprememb v 
politiki. Navsezadnje to tudi ni bil 
Suarezov cilj. ki je hotel predvsem 
rešiti napetost v vrstah svoje stran
ke. Unija demokratskega centra je 
namreč heterogena grupacija, v ka
teri se nahajajo najrazličnejše po
litične struje od desnih liberalcev 
do socialdemokratov.

Suarezove vladne spremembe med
tem kritizirajo tako z levice kot z 
desnice. Vodilna opozicijska socia
listična stranka trdi, da je Suarez 
sestavil »vlado bre-; perspektive*, 
komunisti ugotavljajo, da je le »pre
hodna vlada* in ne izključujejo mož
nosti, da bo prej ali slej izbruh
nila nova vladna kriza ter že ra
čunajo na predčasne volitve.

Španska desnica pa napada no
vo vlado predvsem, ker Suarez ni 
sprejel njene ponudbe po sodelova
nju To velja predvsem za desni
čarsko »narodno zvezo*, medtem ko 
desničarska »demokratska koalici
ja* trdi, da je Suarez le spremenil 
pročelje vlade, v bistvu pa ima 
Spnnija še vedno staro vlado.

Ocene španskega časopisja razen 
glasil strank so skrajno previdne. 
Vsi čakajo na nov vladni program, 
ki ga bo Suarez izjavil 16. septem
bra v parlamentu, in šele nato bo 
možna temeljitejša ocena nove vla
de. Že sedaj številni politični opa
zovalci ugotavljajo, da vladne spre
membe niso take, da bi Španijo 
rešile najhujših tegob tako teroriz
ma kot brezposelnosti.

Japonsko oboroževanje?
TOKIO — Pravosodni minister 

Seisuke Okuno se je v svojem ime
nu zavzel za spremembo japonske 
jstave, in sicer 0. člena, ki obve- 
suje Japonsko, da se ne bo poslu
ževala sile pri reševanju mednarod
nih sporov in da bo imela skrajno 
»krnjeno vojsko. Okuno je poudaril, 
da to ni mnenje vlade, a vsem je 
jasno, da bo na ameriške pritiske 
prej ali slej vlada predlagala spre
membo omenjenega člena, ki bi O- 
mogočila oborožitev Japonske. Naj
večja ironija ob vse i pa je dejstvo, 
da so 9. člen vsilile Japonski prav 
ZDA.

petila v ponedeljek zvečer v okolici 
Barija. Gre za dva 16-letna vajen
ca, ki sta popravljala streho neke 
hiše, ko se je pod njima nenadoma 
udrl oder, na katerem sta stala. 
Fanta sta zato zgrmela proti vod 
n jaku, kjer sta v globini osmih me
trov utonila, Agenti so imeli težave 
pri identifikaciji, ker st,a bila brez 
osebnih dokumentov, vsi njihovi de
lovni kolegi in lastnik gradbenega 
podjetja pa so se 'skrili neznano 
kara.

Messner sc vrača 
v Italijo

PEKING — • Tiskovna agencija 
»Nova Kitajska* je sporočila, da je 
Reinhold Messner, ki je preteklega 
20. avgusta sam premagal ■ severno

steno Everesta, včeraj odpotoval iz 
Pekinga proti Italiji. Na Kitajskem 
je italijanski plezalec, ki je s svo
jim zadnjim podvigom postal nedvo
mno največji plezalec vseh časov, 
že podpisal protokol, s katerim mu 
kitajske oblasti dovoljujejo ponovno 
plezanje v Tibetu. Gre za vrh Xi- 
xabangma, ki je visok 8012 metrov 
in ga misli Messner preplezati, sku
paj z drugimi šestimi Italijani, pri
hodnjo pomlad. Do sedaj sta sc na 
ta Vrh povzpeli le dve odpravi: le
ta 1964 kitajska, letos pa nemška.

MODENA — Finančni stražniki v 
Emilii Romagni so' postali zelo ostri 
do lastnikov gostinskih obratov, ki 
ne spoštujejo zakona o izdajanju 
davčnih potrdil Tako so dvema la
stnikoma večjih restavracij prima- 
zali krepke denarne 'globe, ki se vr
tijo okrog 150 milijonov lir.

BRAZILIJI SPODLETEL NAČRT ZA «TRANSAMAZ0HK0»

Deset let je minilo: 
cesta še nedokončana

Namen vlade je bil industrializi
rati del amazonskega pragozda

SAO PAULO — «Posest brez last
nikov — za ljudi brez zemlje.* To 
je geslo, ki so ga brazilske oblasti 
sestavile pred desetimi leti, ko so 
zaupa,ioč v svoje moči obljubile, da 
bodo že v teku petih let dogradile 
hitro cesto, ki bo peljala čez bra
zilsko zvezno državo Arna :onas. 
«Letošnja obletnica nas ne spodbu
ja, da bi jo posebej praznovali*, 
piše krajevni časopis »O Estado de 
Sao Paulo*. Resnici na ljubo se je 
prvotni zagon popolnoma polegnil. 
Gradnja ceste je ostala na mrtvi 
točki. Sedanja podoba »Transama- 
zonke* se prikazuje v skrajno rev
ni luči: daje vtis zapuščenja, bede, 
pojavile so se korupcije in celo na
silje.

Za tedanjega brazilskega pred
sednika Emilia Garrastazuja Medi- 
ceja je ta gradnja predstavljala 
eno izmed najbolj ambicioznih del
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DAN F-JK NA DUNAJSKEM MEDNARODNEM VELESEJMU

Prizadevanja Furlanije-Julijske krajine 
za boljše gospodarske odnose z Avstrijo

Deželni odbornik Rinaldi o nujnosti okrepitve prometnih 
infrastruktur med severnim Jadranom in srednjo Evropo

DUNAJ — Na mednarodnem du
najskem velesejmu je bil včeraj 
dan Furlanije - Julijske krajine. V 
tem okviru so priredili več sestan
kov o možnosti poglobitve sodelo
vanja med to deželo in med glav
nim mestom Avstrije; deželni od
bor Furlanije - Julijske krajine je 
zastopal deželni odbornik za pro
met in prevoze Dario Rinaldi, pri
sotni pa so bili tudi predstavniki 
vseh štirih trgovinskih zbornic v 
deželi.

Veliko pozornost so posvetili še 
zlasti vprašanjem v zvezi s pre
dorom pod prelazom Monte Croce

Camieo (Plockenpass). O tem vpra
šanju se je deželni odbornik Rinal
di razgovarjal tudi z italijanskim 
zunanjim ministrom Colombom, ki 
je na uradnem obisku na Dunaju. 
Na srečanju z avstrijskimi gospo
darstveniki pa je Rinaldi poudaril 
nujnost, da bi prišlo do realizacije 
velikih prometnih infrastruktur med 
deželo Furlanijo - Julijsko krajino 
ter Avstrijo in Nemčijo. Rinaldi je 
izrazil mnenje, da je območje gor
njega Jadrana v tem trenutku zelo 
pomembno v razvoju meddržavnih 
odnosov v Evropi ter v razvoju od
nosov s srednjeevropskimi država-

Dva 16-letna vajenca 
žrtvi nesreče na delu

BARI - Policija je identificirala 
žrtvi nesreče na delu, ki se je pri
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NAJBOUŠA PRIJATELJA

Pes Je najboljši človekov prijatelj, pravijo, ta nemški ovčar pa je 
prav pasje izrazil vdanost svojemu gospodarju, pripadniku britan
skih varnostnih sil v nekem britanskem oporišču v Z. Nemčiji (AP)

mi in med državami tretjega sveta. 
Poudaril je tudi pomen, ki ga ima 
»jadranska pot* kot preferencialna 
smer za blagovni promet. Seveda 
pa so za razvoj teh odnosov nuj
no potrebne infrastrukture, ki so 
sedaj, še' zlasti kar zadeva deželo 
Furlanijo - Julijsko krajino, zelo po
manjkljive.

Čestitke Doronjskega 
predsedniku ••
Kini II Sungu

BEOGRAD — Predsednik pred
sedstva CK ZKJ Stevan Doronjski 
je poslal generalnemu sekretarju 
delavske partije Koreje Kirn II Sun
gu brzojavko ob obletnici razgla
sitve neodvisnosti DLR Koreje. V 
čestitki je T'>oronjski izrazil prepri
čanje, da se bodo prijateljski stiki 
in obojestransko koristno sodelova
nje med državama in ZKJ ter de
lavsko partijo Koreje tudi v prihod
nje razvijali v prid miru in socia
lizma v svetu kot tudi za krepitev 
gibanja neuvrščenosti.

Predsedniku DLR Koreje Kirn II 
Sungu je brzojavno čestital tudi 
predsednik predsedstva SFRJ Cvi- 
jetdn Mijatovič.

Naftno gospodarstvo 
tema jugoslovansko 
mehiških pogovorov

BEOGRAD — V gospodarski zbor
nici Jugoslavije so se včeraj začeli 
pogovori med delegacijo mehiške 
državne družbe za izkoriščanje, pre
delavo in prodajo nafte Pemeks in 
predstavniki splošnega združenja 
naftnega gospodarstva Jugoslavije. 
Predsednik Izvršnega zbora sploš
nega združenja naftnega gospodar
stva Stjepan Mihelič in vodja me
hiške delegacije Jorge Serrano sta 
podčrtala zanimanje obeh držav za 
sodelovanje na področju proizvod
nje nafte in v tistih industrijskih 
vejah, ki so povezane z naftnim 
gospodarstvom. Izmenjala sta tudi 
dosežke v naftnem gospodarstvu Me
hike in Jugoslavije, načrte in po^ 
trebe obeh držav in ocenila, da bi 
bila vzpostavitev tehnološkega in 
znanstveno tehničnega sodelovanja 
temelj za dolgotrajnejše jugoslovan- 
sko-mehiško sodelovanje na tem po
dročju. Jugoslovanska stran je go
ste seznanila z izkušnjami pri skup
nih naložbah kot tudi s pripravlje
nostjo za skupno nastopanje na tr
žiščih drugih držav in z vzpostavit
vijo različnih oblik proizvodnega so
delovanja. (dd)

tedanjega vojaškega režima. Z 
gradnjo hitre ceste je tedanja vla
da nameravala uresničiti dva po
membna cilja: predvsem so želeli 
zasesti in deloma industrializirati 
celotno področje (okrog 4 milijone 
kvadratnih kilometrov), namen vla
de pa je bil tudi ta, da bi dejan
sko izkoristili tamkajšnji pragozd 
ter stvarno izboljšali pogoje. Le ta
ko bi se lahko v te kraje naselili 
tisti državljani, ki ne razpolagajo 
s svojo zemljo in bi jo tako lah
ko obdelovali. Vladni načrt je tudi 
predvideval, da se bo ob robu hi
tre ceste naselilo okrog pol milijo
na družin, kar pomeni, da bi se 
vsaj dva milijona ljudi rešilo pro
blemov suše in lakote.

Toda rezultati so razočarali. Po 
nekaterih ocenah živi sedaj tu ob 
robu nedograjene hitre ceste okrog
10.000 ljudi, ki še vedno upa. da 
se bo položaj slej ko prej rešil.

Pokopali so patra 
Giacinta Castronovo

PALERMO — Včeraj zjutraj je 
bila v palermskem samostanu San
ta Maria di Gesu pogrebna sveča
nost za frančiškanskim patrom Gia- 
cintom Castronovo, ki so ga ne
znanci v soboto zjutraj ubili v nje
govi celici. Preiskovalci se še ve
dno ubadajo z neznanko prave o- 
sebnosti patra, saj so v sedmih ce
licah, ki si jih je priredil za svoj 
bivanjski prostor, odkrili precej 
«čudne» stvari. Gre za denarne vso
te. pištolo, parfeme, likerje, dra
gocene obleke in 10 bičev..

Zato preiskovalci še vedno ne 
vedo, ali je treba ozadje umora i- 
skati med mafijci (kar bo najbolj 
verjetno), ali pa v osebnih nagibih 
kakega patrovega »klienta*.

HARRINSONVILLE (Missouri) - 
Patrick Trimble je zahteval od sod
nikov, ki so ga sodili, naj ga ob
sodijo na smrt, čeprav bi ga lahko 
obsodili na dosmrtno ječo. 21-letni 
Trimble se je moral zagovarjati, 
ker je v ječi zadavil svojega so
jetnika, v zaporu pa je bil, ker je 
posilil devetletni deklici.

Borba proti «banditom» v Afganistanu

i
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Sovjetska tiskovna agencija TASS je objavila oba gornja posnetka iz Afganistana. Prikazujeta skupino 
»banditov*, ki jih afganski vojak pelje na zasliševanje, druga pa majorja Aziza v pogovoru s svoji
mi vojaki, ki, tako pravi napis na sliki, branijo revolucionarne dosežke Afganistana (Telefoto AP-TASS)
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SVETOVNO 
GOSPODARSTVO 

V ZAGREBU
množičen nastop inozemskih razstavljavcev — prikaz 
gospodarskih dosežkov iz številnih držav Evrope, Afrike, 
Azije in obeh Amerik;
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Židje ne marajo Vanesse Redgrave
NEW YORK — Lahko filmska 

igralka, ki podpira boj Polestincev 
za svoje pravice igra vlogo židov
ske pregnanke v nacističnem kon
centracijskem taborišču Auschwitz? 
Lahko ta film vrtijo po televjziji v 
ZDA, kjer je židovska skupnost po
sebno številna ter politično in eko
nomsko močna? Ta vprašanja skr
bijo te dne voditelje CBS (ene iz
med treh ameriških televizijskih 
mrež poleg ABC in NBC), ki bodo 
morali do 30. septembra problem 
rešiti.

Protagonistka Vanessa Redgrave 
je ena izmed najboljših sodobnih 
igralk in antisionistično politično 
angažiranih ameriških zvezd. Na
slov filma «Playing for time*, ni

točno prevedljiv, pomeni pa »Igrati 
z namenom, da se pridobi na ča
su*. Redgrave nastopa tu v vlogi 
Židinje, ki je v taborišču nastopila 
z glasbenim ansamblom in si s 
tem rešila življenje.

Proti Vanessi Redgrave sta se že 
izrekli dve izmed najvažnejših ži
dovskih organizacij in Fania Fene- 
lon, Židinja, ki je zgodbo doživela 
v Auschwitzu. Že nekaj let se vle 
čejo hudi spori med Redgraveovo 
in ameriškim filmskim svetom ter 
židovskimi intelektualnimi krogi. 
Višek pa so dosegli pred dvema le
toma, ko je Redgrave dobila oska 
rja za svojo vlogo v filmu »Julia*. 
Med nagrajevanjem je filmska zve
zda korajžno izjavila: »Ste zelo ko

rajžni, da mi kljub protestom zlo
čincev pred palačo, izročite pri
znanje.*

V bistvu pa ni zaskrbljenost vo
diteljev CBS namenjena ideološki 
oz. politični plati vse zadeve, glav
ni razlogi so seveda ekonomski. 
Glavno vprašanje je. če bodo tra
dicionalne stranke sprejele plača
ti drage reklame med tem filmom.

Hude težave obstajajo tudi s ča
sovno porazdelitvijo reklame: Tu pa 
sedi na obtožni klopi avtor tekstov 
Arthur Miller. Urejevalci reklamnih 
vložkov izjavljajo, da je nemogoče 
pripraviti reklame, saj je film t.akoi 
napet, da bi bil kontrast med obra
zi preganjank in- obrazi veselih ma

mic. ki ponujajo otroško hrano pre
velik. Volilni funkcionarji televizijske 
mreže so izjavili, da mislijo rekla
me zbrati na začetku, v sredini in 
na koncu filma. Skušali bodo zato 
upoštevati proteste in polemike, ki 
je povzročila druga izredno drama
tična oddaja »Holocaust*.

Vsekakor pa je majhna možnost, 
da bodo v kratkem času in za en 
sam film menjali reklamni spored. 
Zelo verjetno bodo zato «Playing 
for time* vrteli z običajnim vrst
nim redom: najprej serija reklam’, 
nato predstavitev filma, sledijo re
klame, začetek filma z naslovom in 
imeni igralcev, pred pravim začet
kom zopet reklame in vsakih nekaj 
minut med filmom seveda reklame.

• tradicionalno srečanje razvitih dežel Vzhoda, Zahoda in 
dežel v razvoju;

• poslovni dnevi: 15., 16. in 17. septembra.
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